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Van-e még urbánus kultúra 
Magyarországon?
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Budapest világvárossá válása a XXI. századra új akadályokat 
állít a főváros és a vidék számára egyaránt. A kulturális, politi-
kai és demográfia kihívások napjainkra kiüresítették az urbánus 
ideát, amire a „korszellem” csak ráerősít. 
A minap Szolnokon voltam színházban. Bakaruhában. Miután 
véget ért a darab, megfoghatatlan szorongás tört rám. Abban 
biztos voltam, hogy ezt nem a színpadi játék okozta. A Tisza-
parton sétálva felderengett a darab századfordulói, urbánus csa-
ládja és rájöttem az okára. Magyarországon nincsen urbánus 
kultúra.
„Hogyne lenne, ott az egész fertő Budapest!” – mondta egy 
barátom később. Ahhoz, hogy megértsük ennek az ellen-
érvnek az igaztalanságát, nem csak a történelmünkön átívelő 
népi-urbánus ellentétet kell megértenünk, hanem szigorúan el 
kell különítenünk egymástól az urbánus és a kozmopolita sza-
vak jelentését a kultúra paradigmáján belül.
Aki érettségizett magyar irodalomból, valószínűleg vannak em-
lékei 20-as, 30-as évek nagy értelmiségi vitájáról, amit leginkább 
talán úgy fogtak meg a tankönyvek, mint a Válasz - Szép Szó 
vagy a Nyugat - Napkelet szerkesztőségének kultúrharca. Habár 
ezek a folyóiratok (és az általuk hordozott ideák) nem zárják 
ki egymást, a magyar politika, kultúra és sajtó előszeretettel 
hivatkozott és hivatkozik az exkluzivitásra. Ez a hozzáállás 
persze érthető, ha eszünkbe jutnak a magyar polgárháborús 
közhangulat hagyományai (a politikailag két részre szakadt 
ország, kurucok és labancok, vörös és fehérterror, etc.). Summa 
summarum: urbánusnak lenni annyi, mint polgári érzülettel, a 
modernitást vállra vetve elutasítani a kompország mantráját, és 
a Szent Istváni örökséggel szinkronban Nyugatra tenni a magyar 
kultúra helyét, az európai szellemi örökség részeként.
Nem vitás, hogy Budapest egy kozmopolisz. Olyannyira, hogy 
rengeteg aspektusban (politikailag és kulturálisan biztosan) 
valóban poliszként, városállamként működik, afféle enklávé 
Magyarországon belül. Budapesten élni annyit jelent, mint vi-
lágvárosban élni. Mi sem példázza ezt jobban, mint az, hogy 

éjszaka a Kertész utca környékén a helyi üzletemberek angolul 
marihuánát emlegetve próbálják elsózni az oregánójukat. Buda-
pest növekszik, mágnesként vonzza a tőkét, a munkaerőt, a 
diákokat és a figyelmet, az ország pedig (beleértve a politikát 
és a kultúrát) örömmel vesz részt ebben a régóta tartó fo-
lyamatban. Beszédes adat, hogy Magyarország tíz legnépesebb 
városában csökken a népesség, kivéve Budapestet és Győrt.
Más országokban is így van ez, elég csak Bécsre, Prágára vagy 
Pozsonyra gondolnunk.  Nyilvánvaló  persze a  példák  közötti
kapcsolat: ezek a városok a modernizációt és az iparosodást 
a Habsburg Birodalom, majd pedig az Oszták-Magyar Monarchia 
igazgatása alatt élték meg, mint az urbánus kultúra melegágyai. 
Azzal azonban senki nem számolt, hogy a Magyar Királyság 
területét (Transzlajtánia) annyira szétszabdalják, hogy azokat a 
hagyományosan polgárias nagyvárosokat, mint amilyen Kassa, 
Pozsony vagy Kolozsvár, az ország elveszti. Ezt a tragédiát 
Márai Sándor tudja igazán érzékeltetni.
Ez tehát egy regionális betegség, aminek megvannak az okai. 
A fontos kérdés az, hogy ez a jelenség mennyire van szink-
ronban a jelenkori korszellemmel, táplálkozik-e belőle, vagy tel-
jesen független folyamat maradt a XXI. században is? A kérdés 
persze költői, hisz’ a globális világban nincsenek független, in-
takt folyamatok. A sajtóban sincsenek budapesti ügyek, buda-
pesti megoldásokkal. Globálisan kipróbált PR kampányok van-
nak, ami vagy európai szellemű, mert az ellenzék áll be mögé, 
vagy nemzeti szellemű, mert a kormány. Nem születnek olyan 
kritikák és víziók, mint a Puszták Népe vagy a Magyar Ugaron.
Eközben senkinek nincs terve a Várossal, Budapest gazdátlanul 
áll a mai napig. A magyar falvak pedig szép lassan kihalnak, 
évente fiatalok ezrei tűnnek el vidékről a gazdátlan Budapestre. 
A fent említett népességi adat pedig rávilágít arra, hogy Pécs, 
Szeged vagy éppen Debrecen bizony inkább a vidék “helyi ér-
tékét” birtokolhatja a városé helyett. 

Kulik Bence
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Nagyító
Loupe

Megszületett	 a	 megállapodás	 az	 új	
Közös	 Agrárpolitikáról	 (KAP)	 a	Mező-
gazdasági és Halászati Tanácsban – kö-
zölte	 Nagy	 István	 agrárminiszter.	 Az	
egyezség nagy csatában, két és fél napos 
tárgyalássorozat	után	jött	létre	a	testület	
október 19-21-i ülésén, Luxemburgban. 
Nagy	István	rámutatott:	a	megállapodás	
alapvetően	fogja	meghatározni	a	magyar	
mezőgazdaság	támogatási	rendszerének	
és	 termelési	 feltételeinek	 jövőjét	a	2023-
2027	közötti	 időszakban.	Hangsúlyozta:	
a	 közvetlen	 támogatási	 rendszer,	 a	me-
zőgazdasági	 és	 élelmiszeripari	 beruhá-
zások támogatása, a termeléshez kapcso-
lódó	környezetvédelmi	feltételek,	a	fiatal	

gazdák	vagy	a	kisgazdaságok	támogatá-
sa	 együttesen	 biztosítja	majd	 a	magyar	
mezőgazdaság	versenyképes	fejlődését.
Jó	 hír	 az	 állattenyésztőknek	 és	 a	 kerté-
szeknek egyaránt, hogy a termeléshez 
kötött	 és	 az	 átmeneti	 nemzeti	 támoga-
tások	 is	megmaradnak	–	 tette	hozzá	az	
agrárminiszter.	 Nagy	 István	 elmondta	
még, hogy miután a második éjszaka 
végére	a	megállapodás	közelébe	jutottak	
volna	 a	miniszterek,	minden	 előzmény	
nélkül az asztalra került egy olyan ja-
vaslat,	amely	 teljesíthetetlen	 feltételeket	
írt	 volna	 elő	 a	 kisgazdaságok	 számára,	
ezért	 ez	 nem	 volt	 elfogadható	 a	 tagor-
szágok	 többségének.	 A	 tárcavezető	 ki-

emelte, hogy az új megállapodás támo-
gatásrendszere biztosítja környezetünk, 
teremtett	világunk	megőrzését	és	a	gaz-
dáink	versenyképes	termelését.

A	váratlan	javaslat

Az	 ésszerűtlen	 javaslat	 miatt	 majdnem	
meghiúsult a KAP-ról szóló megállapo-
dás – hangsúlyozta Feldman Zsolt, az 
Agrárminisztérium	(AM)	mezőgazdasá-
gért	és	vidékfejlesztésért	felelős	államtit-
kára. Mint elmondta, ez az utolsó pilla-
natban	 bedobott,	 „teljesen	 ésszerűtlen”,	
a	 kisgazdaságokat	 hátrányosan	 érintő	
javaslat	 majdnem	 ellehetetlenítette	 az	

Írta: Fazekas Hunor, Székely Sarolta,
Ungvárnémeti	Tóth	László

Küszöbön az új uniós agrárpolitika

Country 
Magazine
Magazine of Hungary

Az Európai Unió Közös Agrárpolitikájáról formálódó – és az EU-tagállamok agrárminiszterei által a 
napokban	elfogadott	–	megállapodás	alapvetően	határozza	meg	a	magyar	mezőgazdaság	2021	és	2027	
közötti	támogatási	rendszerét	és	termelési	feltételeit.	A	közösségi	agrárpolitika	intézkedéseinek	forrásai	
a	2021-2027-es	uniós	költségvetés	egyharmadát	teszik	ki,	és	várhatóan	minden	korábbinál	jobban	érvé-
nyesülnek majd benne a 2030-as és 2050-es klímacélok elérését szolgáló intézkedések.
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egyezséget.	 A	 javaslat	 a	 néhány	 hektá-
ron gazdálkodóknak is egyebek közt kö-
telező	 terménydiverzifikációt	 írt	 volna	
elő.	A	javaslat	bekerülését	a	megállapo-
dásba azonban sikerült megakadályozni 

– mondta Feldman Zsolt. Az államtitkár 
hangsúlyozta:	 Magyarországgal	 együtt	
14	 uniós	 tagállam	 volt	 érdekelt	 abban,	
hogy a kisgazdaságaik számára egy élet-
szerű	és	működőképes	támogatási	rend-

szert tartsanak fenn, ami nem ellehetet-
leníti,	hanem	segíti	őket.
Az	 államtitkár	 kifejtette:	 a	 következő	
uniós	ciklusra	szóló	új	KAP	változott	az	
előzőhöz	képest.	Átalakul	a	mögöttes	tá-
mogatási feltételrendszer, Magyarország 
az európai uniós támogatás-igényléseit 
hét	évre	előre	kell,	hogy	megtervezze,	és	
a támogatások mértéke bizonyos telje-
sítményszámoknak	 is	a	 függvénye	 lesz.	
Az	új	KAP-ról	a	Mezőgazdasági	és	Ha-
lászati	Tanácsban	létrejött	megállapodás	
legnagyobb	vitája	az	volt,	hogy	a	környe-
zeti	előírások	mentén	hogyan	lehet	ösz-
szeegyeztetni	a	mezőgazdasági	termelés	
versenyképességét	–	hívta	fel	a	figyelmet	
Feldman Zsolt.

Lépett	az	EP	is

A	következő	hétéves	KAP-ról	szóló,	Ma-
gyarország	 számára	 előnyös	 előterjesz-
tést az Európai Parlament (EP) is meg-
szavazta.	Csak	a	rugalmas,	fenntartható	
és	 válságbiztos	 agrárpolitika	 garantál-
hatja,	 hogy	 a	 gazdálkodók	 továbbra	 is	
biztosítani tudják a biztonságos élelmi-
szer-ellátást az Európai Unió egészé-
ben	 –	 vélik	 az	 Európai	 Parlamentben.	
Az	 uniós	 képviselők	 erre	 figyelemmel	
döntöttek	 a	 KAP	 reformjáról,	 néhány	
nappal	 az	után,	hogy	a	Mezőgazdasági	

A mezőgazdasági természeti sokféleség egyre látványosabb csökkenését 
felismerve a Magyar Madártani és Természetvédelmi Egyesület (MME), 
az Országos Magyar Vadászkamara (OMVK) és az Országos Magyar 
Méhészeti Egyesület (OMME) vezetői közös állásfoglalást írtak alá az élő 
rendszerek védelméért, az agrárium jövőjét meghatározó agrártámoga-
tások természetbaráttá tételéért. A szervezetek hangsúlyozzák: a mező-
gazdasági termelés az elmúlt másfél évtizedben jelentős fejlődésen ment 
keresztül. Valamennyi mértékadó termelési mutató (kijuttatott anyagok 
használata, gépesítettség mértéke, terméshozam) meredeken emelkedik. 
Ennek a fejlődésnek ugyanakkor a természeti rendszereink látják kárát: 
a mezőgazdasági természeti sokféleség 30 százalékkal csökkent 15 év 
alatt, apróvadfajaink állománya vészesen fogyatkozik. Aggasztóan alakul-
nak a mezőgazdasági termelés alapjául szolgáló vadon élő és háziasított 
beporzó rovarfajok állományai is, amelyek 75 százalékkal csökkentek 30 
év alatt – hívják fel a figyelmet. A hazai folyamatokkal azonos tendenciát 
mutatnak a környező országok környezeti vizsgálatai, Európa egészé-
nek mezőgazdasági élőhelyei vannak veszélyben. A Közös Agrárpolitika 
alakulása érdemben befolyásolja az agrárium jövőjét, ezért az MME, az 
OMVK és az OMME állásfoglalást dolgozott ki azon garanciákról, melyek 
a következő évtizedben a mezőgazdasági természeti sokféleség csökke-
nésének megállításához szükségesek. A most aláírt, ágazatokon átívelő 
összefogás reményt adhat a mezőgazdasági élőhelyeken fenyegető öko-
lógiai válság elkerülésére, az apróvadállományok további csökkenésének 
megakadályozására és a beporzó rovarok – köztük a házi méh – hazai 
helyzetének javulására.
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és	 Halászati	 Tanácsban	 megszületett	 a	
fent	 említett	 megállapodás.	 A	 KAP	 je-
lenlegi szabályozása 2020. december 31-
ig	van	érvényben.	Ezt	követően	átmeneti	
szabályok lépnek életbe egészen addig, 
amíg új megállapodás nem születik a 
Parlament	és	a	Tanács	között	a	KAP	fo-
lyamatban	 levő	reformjáról,	és	a	két	 in-
tézmény azt el nem fogadja. Az új KAP a 
brüsszeli sajtó szerint legkorábban 2023-
ban	kezdődhet.
Az	új	KAP	költségvetése	a	2020-as	uniós
büdzsé 34,5 százalékát teszi ki, ami 58,12 
milliárd euró. A KAP forrásainak 70 
százaléka hat-hét millió uniós gazdaság 
megélhetését	 segíti.	 A	 most	 elfogadott	
javaslat	 egy	 több	 hónap	 alatt	 létrejött,	
mindenki	érdekét	szem	előtt	tartó	komp-
romisszum eredménye. Ennek köszön-
hetően	a	következő	hét	évben	megújul	a	
forrás-elosztás rendszere. Az új modell 
lényege,	hogy	a	tagállamok	úgynevezett	
nemzeti	stratégiai	terveket	készítenek	az	
agrártámogatások elosztására.

Józan egyensúly

A	döntés	 ráadásul	 a	 környezetvédelem	
és	 az	 Európa	 élelmiszerigényét	 előállí-
tani	 képes	mezőgazdaság	 közötti	 józan	
egyensúlyra épül. Az új KAP több pon-
ton támogatja az éghajlat- és környezet-
barát	 gazdálkodókat,	 az	 éves	közvetlen	
kifizetések	 maximuma	 100	 ezer	 euró	
lesz,	 a	 kisvállalkozások	 több	 támoga-
táshoz jutnak majd. A szabályozás tar-
talmaz majd a gazdálkodók egyedi igé-
nyeire	 válaszoló	 válságintézkedéseket,	
továbbá	 szigorúbb	 szankciókat	 vezet	
be	 a	 környezetvédelmi	 vagy	 állatjóléti	
szabályokat	 sorozatosan	 megszegőkkel	
szemben. A döntés eurómilliókat jelent 
a magyar gazdák számára.
Az	 uniós	 képviselők	 támogatják	 azt	 a	
szakpolitikai	 irányváltást,	 amelynek	
köszönhetően	 az	 uniós	 agrárpolitika	
ezentúl jobban igazodik az egyes tag-
országok egyedi igényeihez. Ugyanak-
kor ragaszkodnak ahhoz, hogy az unió 
egészében	egyenlőek	maradjanak	a	ver-
senyfeltételek.	A	kormányoknak	erre	fi-
gyelemmel el kell készíteniük a fent em-

lített	stratégiai	tervet	–	ebben	felvázolva,	
hogyan szándékoznak a gyakorlatban 
végrehajtani	az	uniós	célkitűzéseket	–	és	
azt	 jóváhagyatniuk	 az	 Európai	 Bizott-
sággal (EB). Az EB pedig nemcsak a sza-
bályos teljesítést, hanem a teljesítményt 
is	ellenőrizni	fogja.	
A	stratégiai	terveknek	összhangban	kell	
állniuk	a	párizsi	megállapodás	céljaival.	
Az	EP	megerősítette	az	éghajlat-	és	kör-
nyezetbarát	elemeket	a	közvetlen	kifize-
tések	feltételei	között.	Ezeket	a	feltétele-
ket minden gazdálkodónak teljesítenie 
kell,	 ha	közvetlen	kifizetésben	 szeretne	
részesülni.	 A	 képviselők	 ezen	 kívül	 a	
vidékfejlesztési	források	legalább	35	szá-
zalékát	is	különböző	környezetvédelmi,	
illetve	az	éghajlatváltozás	ellen	ható	be-
avatkozásokra	 fordítanák.	 A	 közvetlen	
kifizetésekre	 szánt	 források	 legalább	30	
százalékát önkéntesen ökogazdálkodási 
módszereket alkalmazók támogatására 
kellene kiosztani. Az ilyen módszereket 
alkalmazó gazdálkodók a környezetba-
rát lépésért cserébe több támogatást kap-
hatnának.
 

Átalakuló	kifizetések

Az EP ragaszkodik ahhoz, hogy minden 
tagállam biztosítson gazdálkodói szá-
mára	mezőgazdasági	 tanácsadást,	és	az	
uniós támogatása legalább 30 százaléká-
ból segítse a gazdálkodókat megbirkóz-
ni	 az	 éghajlatváltozással,	 a	 természeti	

erőforrások	fenntartható	kezelésében,	és	
a	biológiai	sokféleség	megőrzésében.	Az	
uniós	képviselők	arra	kérik	a	tagállamo-
kat, hogy ösztönözzék gazdálkodóikat: a 
mezőgazdasági	 területek	 tíz	 százalékát	
ne	vonják	be	a	 termelésbe,	hanem	a	bi-
ológiai	sokféleség	kedvéért	tartsák	fenn	
például	 sövényeknek,	 nem	 termő	 fák-
nak,	tavaknak.
A	közvetlen	kifizetések	éves	összegének	
60	 ezer	 euró	 feletti	 részét	 fokozatosan	
csökkentenék,	a	kifizetések	felső	határát	
pedig 100 ezer euróban szabnák meg. 
A gazdálkodók azonban a teljes ösz-
szegből	 még	 csökkentés	 előtt	 levonhat-
nák	 a	 mezőgazdasági	 tevékenységhez	
kapcsolódóan	 bejelentett	 munkabérek	
50	százalékát.	A	nemzeti	közvetlen	kifi-
zetések legalább hat százalékát a kis- és 
középméretű	 gazdálkodások	 támogatá-
sára kellene fordítani. Ha azonban ez az 
arány meghaladja a 12 százalékot, akkor 
a	100	ezer	eurós	kifizetési	plafon	betartá-
sa	váljon	önkéntessé	–	 javasolják	az	EP-
képviselők.
A	 tagállamok	 a	 közvetlen	 kifizetések-
re szánt keret legalább négy százalékát 
fiatal	gazdálkodók	 támogatására	 fordít-
hatják.	Az	uniós	képviselők	szerint	a	vi-
dékfejlesztési	alapból	további	támogatás	
biztosítható	úgy,	hogy	a	fiatal	gazdálko-
dók	beruházásait	előbbre	sorolják.	Az	EP	
külön nyomatékosítja, hogy uniós támo-
gatásban csak azok részesülhetnek, akik 
legalább	 minimális	 szintű	 mezőgazda-
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sági	 tevékenységet	 folytatnak.	Automa-
tikusan	ki	kell	zárni	azokat,	akik	repülő-
tereket,	 vasúttársaságokat,	 vízműveket,	
ingatlanügynökségeket,	 illetve	 állandó	
sport- és rekreációs területeket üzemel-
tetnek.	Elutasította	az	EP	az	összes	olyan	
módosító	 indítványt,	 amely	kizárólag	a	
hústartalmú termékek esetében engedé-
lyezte	 volna	 a	 húsra	 vonatkozó	 elneve-
zéseket.	A	növényalapú	 termékek	elne-
vezésében	tehát	nem	változik	semmi.

Segítség, de szigorúbb szankciók

Az	 Európai	 Parlament	 a	 bizottsági	 ja-
vaslathoz	képest	további	segítő	intézke-
déseket tart szükségesnek ahhoz, hogy 
a gazdálkodók meg tudjanak birkózni a 

különböző	 nehézségekkel	 és	 fel	 legye-
nek	 készülve	 az	 esetleges	 válsághely-
zetekre.	 Az	 uniós	 képviselők	 nagyobb	
piaci	átláthatóságot	szeretnének,	beavat-
kozási	 stratégiát	 várnak	 minden	 egyes	
mezőgazdaság	 termékre	 vonatkozóan,	
és	kérik,	hogy	a	környezet	állapotát	vagy	
az	állatok	egészségét	és	jólétét	javító	me-
zőgazdasági	 gyakorlat	 mentesüljün	 a	
versenyjogi	szabályok	alól.	Az	EP	emel-
lett	 szorgalmazza,	 hogy	 a	 gazdálkodó-
kat az árak és piacok ingadozásakor ki-
segítő	mezőgazdasági	válságtartalék	ne	
csak szükség esetén rendelkezésre álló, 
hanem állandó eszköz legyen, rendes 
költségvetéssel.
Az	EP	szigorítani	kívánja	a	szankciókat	
azokkal szemben, akik több alkalommal 

is megsértik az uniós szabályokat példá-
ul	a	környezetvédelem	vagy	az	állatjólét	
terén. A büntetés mértékét a támogatási 
jogosultság	szerinti	kifizetés	jelenlegi	öt	
százalékáról tíz százalékra kellene nö-
velni.	 Emellett	 eseti	 uniós	 panasztételi	
mechanizmus felállítását is szorgalmaz-
zák	a	képviselők.	Akkor	lehetne	ezzel	az	
eszközzel	élni,	ha	egy	gazdálkodó	vagy	
vidéki	kedvezményezett	úgy	érzi,	hogy	
olyan	igazságtalanság	vagy	hátrány	érte	
egy uniós támogatással kapcsolatban, 
amelyet saját nemzeti kormánya nem or-
vosolt	kellőképpen.	Az	uniós	parlamenti	
delegáció készen áll a tárgyalásokra az 
uniós szakminiszterekkel.

Iránytű
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Komoly	aggodalomra	ad	okot,	hogy	az	EB	ügyvezető	alelnöke	a	KAP-reform	javaslatok	visszavonásával	
fenyegetőzik	–	véli	Nagy	István	agrárminiszter.

Veszélyben az agrártámogatások?

Írta: Székely Sarolta

Az	 Európai	 Bizottság	 (EB)	 ügyve-
zető	alelnöke	nyilatkozataiban	az	uniós	
Közös	Agrárpolitikára	(KAP)	vonatkozó	
bizottsági	javaslatok	visszavonásával	fe-
nyegetőzött,	ha	nem	valósulnak	meg	az	
általa	 vizionált,	 a	 gazdák	 számára	 tel-
jesíthetetlen zöld célok. Ezzel semmibe 
venné	 a	 társjogalkotó	 Mezőgazdasági	
és Halászati Tanács (MHT) és az Euró-
pai	 Parlament	 (EP)	 több	 mint	 két	 éves	
munkáját és teljes bizonytalanságba ta-
szítaná	uniós	 termelők	 százezreit	 –	 kö-
zölte	Nagy	István	agrárminiszter.	Frans	
Timmermans	 ügyvezető	 alelnök	 úrnak	
nagy	valószínűséggel	még	nem	volt	ide-
je	 érdemben	 megvizsgálni	 a	 Mezőgaz-
dasági és Halászati Tanács és az EP el-
múlt	hetekben	elfogadott	álwláspontjait.	
Például, ha az új KAP zöld felépítményé-
nek	egyik	központi	elemét	jelentő	agro-
ökológiai alapprogramot (eco-schemes) 
vesszük	 alapul,	 a	 két	 intézmény	 ambí-
ciószintje jócskán meghaladja az EB ere-
deti	javaslatában	szereplő	szintet	–	hívta	
fel	a	figyelmet.
A	tárcavezető	emlékeztetett:	az	EB	2019	
decemberében	 mutatta	 be	 az	 Európai	

zöld megállapodásról szóló közlemé-
nyét,	melyben	 a	KAP	 is	 nevesítésre	 ke-
rült	 azon	 uniós	 politikák	 között,	 ame-
lyeket az EB szerint a megállapodás 
keretében	újra	kell	gondolni.	Ursula	von	
der	Leyen	bizottsági	 elnök	ugyanakkor	
megválasztása	után	megerősítette,	hogy	
a	KAP-reformot	a	már	meglévő	bizottsá-
gi	 javaslat	alapján	kell	 lezárni.	A	 tárca-
vezető	 szerint	 komoly	 aggodalomra	 ad	
okot,	 hogy	 az	EB	ügyvezető	 alelnöke	 a	
COVID-19	 járvány	 okozta	 rendkívüli	
helyzetet	figyelmen	kívül	hagyva	fenye-
getőzik	a	javaslatok	visszavonásával.	Az	
eddigi jelek szerint Timmermansot tel-
jesen	 hidegen	 hagyja	 a	 mezőgazdaság,	
semmibe	veszi	a	tagállamokat.
Nagy	 István	 szerint	 az	 idén	 tavasszal	
nyilvánosságra	 hozott	 Termőföldtől	 az	
Asztalig-	 és	 a	 Biológiai	 Sokféleségről	
szóló	 Stratégiáknak	 lehetőséget	 és	 nem	
teljesíthetetlen terhet kell jelenteniük az 
európai gazdák számára. Meg kell talál-
ni	 a	megfelelő	 egyensúlyt	 a	 versenyké-
pesség	 és	 a	 klímavédelmi	 intézkedések	
között.	 A	 mezőgazdaságnak	 is	 hozzá	
kell	járulnia	a	klímaváltozás	elleni	küz-

delemhez, ám el kell kerülni, hogy tel-
jesíthetetlen	 célszámokat	 írjanak	 elő.	 A	
növényvédőszerek	használatának	felére	
csökkentése,	vagy	az	összes	mezőgazda-
sági	 terület	25	százalékának	kötelezően	
ökológiai	termelésbe	vonása	2030-ig	tel-
jesíthetetlen	 követelmények,	 alternatív	
megoldások és módszerek hiányában 
pedig	nem	csak	az	uniós	versenyképes-
séget, de akár az élelmezésbiztonságot is 
veszélyeztethetik.	A	 tagállami	 kiinduló	
értékek meghatározásakor mindenkép-
pen	figyelembe	kellene	venni	a	 tagálla-
mok	 által	 eddig	 megtett	 klímavédelmi	
intézkedéseket.
Nagy	 István	 hangsúlyozta:	 az	 EB-nek	
– így Frans Timmermansnak is – tiszte-
letben kell tartania a Tanács álláspont-
ját, amely 27 tagállam közös több, mint 
két	 éves	 demokratikus	 erőfeszítésének	
eredménye. Bíznak benne, hogy az EB 
az	 előttünk	 álló	 tárgyalások	 során	 fe-
lelős	 módon	 fogja	 elősegíteni	 a	 megál-
lapodást,	 amely	megtalálja	 a	 megfelelő	
egyensúlyt	 a	 gazdák	 versenyképessége	
és	 a	 környezet-	 és	 klímavédelmi	 szem-
pontok	között	–	fogalmazott	a	miniszter.
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Az	agrárminiszterek	által	elfogadott	szabályrendszer	korántsem	a	tárgyalás-sorozat	vége,	mint	inkább	
egy	fontos	lépcsőfok	a	tartalmi	és	jogi	keretek	felállításában	–	mondta	Juhász	Anikó,	az	Agrárminiszté-
rium	agrárgazdaságért	felelős	helyettes	államtitkára	az	Európai	Unió	Közös	Agrárpolitikájának	fejlemé-
nyei kapcsán.

Miután	október	végén	a	tagállamok	
agrárminiszterei elfogadták az Európai 
Unió új Közös Agrárpolitikája (KAP) re-
formjainak szabályrendszerét, tisztul az 
új KAP kristálygömbje. Habár új KAP 
–	 amely	 a	 2021-2027	 közötti	 EU-s	 költ-
ségvetés	 egyharmadát	 teszi	 ki	 –	 csak	
2023-ban	indul,	az	átmeneti	időszakban	
is	folytatódik	a	támogatások	kifizetése.
Juhász Anikó, az Agrárminisztérium 
agrárgazdaságért	 felelős	 helyettes	 ál-
lamtitkára	 „Magyar	 érdekérvényesítés	
a Közös Agrárpolitika reformjáról szóló 
tárgyalásokon”	 címmel	 tartott	 online	
előadást	 a	 Magyar	 Közgazdasági	 Tár-
saság	 (MKT)	 szervezésében.	Rögtön	az	

elején leszögezte, hogy az agrárminisz-
terek	 által	 elfogadott	 szabályrendszer	
korántsem	 a	 tárgyalás-sorozat	 vége,	
mint	inkább	egy	fontos	lépcsőfok	a	tar-
talmi és jogi keretek felállításában. A 
KAP	 tényleges	 finanszírozását	 az	 EU	
hosszútávú	költségvetéséről	(MFF)	szó-
ló, jelenleg is tartó megbeszélések fogják 
meghatározni.
A	helyettes	államtitkár	elmondta,	hogy	
a	 KAP	 tárgyalások	 egyik	 fő	 pontja	 a	
fenntarthatóság és az eredményorien-
tált megközelítés (az eddig alkalma-
zott	megfelelőség-orientáció	 helyett).	 A	
reformoknak	 kilenc	 jól	 elkülöníthető	
célja	van:	a	méltányos	jövedelem,	a	ver-

senyképesség	növelése,	az	erőviszonyok	
kiegyenlítése az élelmiszerláncban, a 
klímaváltozás	 elleni	 fellépés,	 a	környe-
zetvédelem,	 a	 tájkép	 és	 a	 biodiverzitás	
megőrzése,	 a	 generációs	megújulás,	 az	
élő	vidéki	 terület,	 illetve	az	élelmiszer-	
és	egészségvédelem.
Az	 új	 fenntartható	 és	 zöld	 előírások	
jelenleg	 csak	 a	 közvetlen	 kifizetések	
harminc	 százalékának	 előfeltételei,	
azonban ez a szám a KAP reformokban 
százra módosul. Elmondása szerint nö-
vekvő	 figyelem	 fordul	 a	modernizáció,	
az	 innováció,	 a	 szaktanácsadás	 és	 a	
kockázatkezelés irányába is. Az új KAP 
tervezett	 zöld	 felépítménye	 háromréte-

Tisztul az új KAP kristálygömbje
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gű.	A	gazdálkodók	számára	kötelezően	
betartandó	új,	megerősített	feltételrend-
szeren	 kívül	 az	 agro-ökológiai	 alap-
programot (eco-schemes) tartalmazó I. 
pillér,	illetve	a	klímavédelmi	és	környe-
zeti intézkedéseket tartalmazó II. pillér 
csak	 önkéntes	 lehetőségek	 a	 gazdálko-
dók részére, de a tagállamok számára 
kötelező	érvényűek.
Juhász	 Anikó	 rámutatott	 a	 kisgazdál-
kodók	egyszerűsített	és	rugalmasabban	
alakítható támogatásaira is. A feltételek 
megfelelése	mellett	megannyi	könnyítés	
és mentesség került a szabályok közé. 
A	kistermelői	támogatásban	résztvevők	
és	a	 legfeljebb	öthektáros	birtokméretű	
kisgazdák	számára	fennáll	a	lehetősége	
egy	 új,	 egyszerűsített	 ellenőrzési	 rend-
szernek.	 A	 vetésforgóra	 és	 a	 termény-
diverzifikációra,	 illetve	 a	 nem	 termelő	
tájképi	elemek	minimális	arányaira	vo-
natkozó szabályozások teljesítése alól 
mentesíthetővé	 váltak	 a	 legfeljebb	 tíz-
hektáros birtokok. A 250 euró összeget 
el	 nem	 érő	 szankciók	 alkalmazásának	
eltekintése is bekerült a reformok közé. 
Tekintve,	hogy	az	új	KAP	a	tervek	sze-
rint	 2023-ban	 indul,	 az	 Európai	 Bizott-
ság	 2019.	 október	 31-én	 terjesztette	 elő	
javaslatát	az	átmeneti	időszak	rendelke-
zéseiről.	Az	átmenet	alapelve	a	jelenlegi	
szabályok	 követése,	 de	már	 az	 új	MFF	
terhére. A tárgyalások tartalmi elemei 
javarészt	 lezárultak.	 Az	 olyan	 közvet-
len támogatások, mint amilyen a SAPS 
rendszer,	 valamint	 a	 válságalap,	 válto-
zatlan	 formában	 fog	működni	 a	köztes	
időben	is.
Arra a kérdésre, hogy mi történik, ha 
nem	sikerül	elfogadni	az	új	hosszútávú	
költségvetést,	 Juhász	 Anikó	 azt	 a	 vá-
laszt adta, hogy erre nincs tapasztalat az 
unión belül. Új MFF hiányában az Euró-
pai	Parlament	valószínűleg	a	2021-es	EU	
költségvetés	 elfogadását	 is	 elutasítaná.	
Egy	 ilyen	 esetben	az	úgynevezett	„egy	
tizenkettedek	 rendszere”	 lépne	 műkö-
désbe.	 Az	 adott	 költségvetési	 előirány-
zat	előző	évi	keretének	egy	 tizenketted	
részének a rendelkezésre bocsátása, 
tehát	 egyszerűbben	 megfogalmazva,	
az	 előző	 évi	 forrás	 tizenkét	 részre	 osz-

tott	összegének	a	havi	kifizetése.	Fontos	
megjegyezni, hogy ez a rendszer a ter-
melők	szintjén	nem	éreztetné	hatását.	
Az új KAP kétségtelenül egy új fejezet 
az európai agrárpolitikában. Az a tény, 
hogy a támogatási összegek alappilére 
ezután	 a	 fenntarthatósági	 alap	 jövede-
lemtámogatása lesz (a jelenlegi SAPS és 
zöldítés	jogcímei	helyett)	rámutat	az	EU	
mezőgazdaságának	 a	 jövőjére:	 a	 fenn-
tarthatóság	minden	előtt.
A KAP részaránya a 2021-2027 közöt-
ti	 időszakban	 ugyan	 visszaesik,	 de	 az	

Európai	 Bizottság	 eredeti	 javaslatával	
szemben nem csökken 30 százalék alá. A 
KAP-ot	is	magába	foglaló	fejezet	főösz-
szege 356,374 milliárd euró lenne a 2018-
as árakon, ez 20 milliárddal magasabb 
az	eredeti,	2018-as	bizottsági	javaslatnál.	
Ebből	a	környezet-	és	klímavédelmi	cé-
lokra 40 százalékot kell majd felhasznál-
ni. Magyarország folyó áron 12 milliárd 
euró	 támogatásból	 részesülne,	 ebből	 a	
Next	Generation	EU	program	vidékfej-
lesztésre fordítható 7,5 milliárd eurójá-
ból 262,9 millió euró jutna az országnak.
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–– Hogyan alakult a legújabb Takarék 
Agrártrend Index?

–– Hollósi Dávid:	 Az	 előző	 negyed-
évi,	27,5-es	pontértékről	30,5-re	emelke-
dett	a	Takarék	AgrárTrend	Index	értéke	
a	48	pontos	skálán.	Erről	az	értékről	azt	
kell tudni, hogy a Takarék AgrárTrend 
Index	 megalkotásával	 a	 Takarékbank	
olyan agrár- és élelmiszeripari bizalmi 
mutatót	 alkotott,	 amely	 főként	 az	 adott	
felmérésben	 megkérdezett	 ügyfelek	 és	
szakmaközi	 szervezetek	 és	 csak	 kisebb	
részben	a	Takarékbank	agrárelemzőinek	
helyzetértékelése alapján, már hónapok-
kal a statisztikai összesítések megjelené-
se	előtt	tudja	jelezni,	merre	tart	az	adott	

ágazat,	 alágazat,	 illetve	 a	 teljes	magyar	
agrárium.

–– Merre tart?
–– Az élelmiszer-kiskereskedelmi 

forgalom	jelentős	mértékű	bővülése	jó-
tékonyan	hatott	az	egyes	termékpályák	
szereplőire,	továbbá	a	vendéglátóhelyek	
újranyitása	is	javuló	hangulatot	ered-
ményezett	az	agráriumban.	Az	előző	
negyedéves	eredményekhez	képest	a	
vizsgált	termékpályák	mindegyikén	
javultak	a	kilátások,	a	sertéságazat	kivé-
telével,	ugyanis	szeptemberben	Német-
országban Afrikai Sertéspestissel (ASP) 
fertőzött	vaddisznót	találtak,	amelynek	

következményeként	átmenetileg	meg-
szűnt	a	németek	kínai	exportlehetősége,	
ez pedig alapjaiban rajzolhatja át az 
európai sertéspiacot.

–– Hogyan állnak konkrétan a ter-
mékpályák?

––A	termékpályákat	tekintve,	a	
várakozások	szinte	kivétel	nélkül	mind	
javultak,	a	leginkább	pesszimisták	
továbbra	is	a	baromfitenyésztők,	viszont	
jelentős	javulás	látszik	az	év	előző	
negyedévéhez	képest.	A	sertés	termék-
pályát	továbbra	is	az	ASP	alakítja.	A	
szőlő-bor	esetében	tapasztalt	korábbi	
bizonytalanságot azonban a belföldi tu-

Javuló	agrárkilátások	és	új	kihívások
Tovább	javultak	a	kilátások	a	magyar	agráriumban,	azonban	a	jövőt	illetően	továbbra	is	óvatosak	a	piaci	
szereplők,	miközben	felértékelődik	az	integrációk	szerepe,	az	Európai	Unió	Közös	Agrárpolitikájának	
változásai	pedig	új	kihívásokat	hoznak	a	gazdáknak	–	vélik	a	Takarékbank	szakértői.	Hollósi	Dávid,	a	
Takarékbank	Agrár	Üzletágának	ügyvezető	igazgatója	és	Mezei	Dávid,	a	Takarékbank	agrár-	és	uniós	
kapcsolati	ügyvezető	igazgatója	interjúja.

Írta: Tóth	László	Levente



rizmus	harmadik	negyedévi	felpörgése	
jelentősen	javította.	Emellett	a	szántóföl-
di	növénytermesztőknél	a	tavaszi	aszály	
a	vártnál	kisebb	mértékű	terméskiesést	
okozott,	így	4-5	pontos	emelkedést	
hozott	az	elmúlt	negyedév.

–– Hogy néz ez ki részletesebben?
––A	szőlő-bor	termékpályán	volt	

szükség a leggyorsabb alkalmazkodás-
ra:	számos	szereplő	nyitott,	akár	köz-
vetlenül	is	a	kiskereskedelem	irányába,	
és	sok	borászat	indította	el	a	közvetlen	
online értékesítési csatornáit. A lédig 
borokat	előállító	pincészetek	megnö-
vekedett	keresletről	és	a	korábbinál	
magasabb	árakról	számoltak	be,	továb-
bá a gyenge forintárfolyam jótékonyan 
hatott	az	ágazat	jövedelmezőségére,	a	
zöldszüret	adta	lehetőséget	leginkább	
a	tokaji	borvidéken	használták	ki	a	
szőlősgazdák.	A	tejágazatban	megfelelő	
átvételi	árakat	látunk	a	nyers	tej	eseté-
ben,	a	megnövekedett	hazai	feldolgozó	
kapacitások pedig olyan értelemben 
hatottak	pozitívan	az	ágazatra,	hogy	az	
esetlegesen	szűkölő	exportlehetőségeket	
a	termelők	fel	tudták	váltani	hazai	kap-
csolatokkal. A húsmarha termékpálya 
szereplői	alapvetően	a	kedvező	árfo-
lyamhatásokat	élvezik,	nem	mutatnak	
számottevő	keresletcsökkenést.	A	szán-
tóföldi	növénytermesztők	pedig	rendre	
dráguló inputanyagokról számoltak be, 
azonban	a	tavaszi	aszály	kisebb	mér-
tékű	terméskiesést	okozott,	amihez	jó	
belföldi- és értékesítési árak párosulnak, 
így	ezen	termékpályákon	átlag	feletti	
pontértékek adódtak. A legnagyobb 
termékpálya indexben történt csökke-
nés	a	sertés	esetében	volt,	melyet	a	2020.	
szeptember 10-i német ASP bejelentés 
okozott,	amelynek	velejárója	a	Kína	
oldaláról	érkező	import	tilalom.	Az	
átvételi	árakban	ez	egyelőre	körülbelül	
10	százalékos	csökkenést	hozott,	azon-
ban	alapvetően	is	nyomottak	az	átvételi	
árak a piacon, amely a németországi 
Tönnies	vágóhíd	átmeneti	bezárásának	
következménye,	továbbá	a	megváltozott	
kereslet-kínálati	viszonyoké.	Az	még	a	
jövő	kérdése,	hogy	a	megváltozott	piaci	

körülményekhez a sertéspiac hogyan 
alkalmazkodik, mindenesetre átmeneti-
leg	markáns	változások	zajlanak.

––Milyen	hatása	volt	a	gyenge	forint-
nak?

–– A Takarékbank agrárügyfeleinek 
szeptember	végi	megkérdezése	alap-
ján készült összegzésben a hitelintézet 
agrárelemzői	megállapították,	hogy	a	
gyengülő	forintárfolyam	–	azon	input-
anyagok	esetében,	amelyek	jellemzően	
importból	beszerezhetők	–	5-10	szá-
zalékos	drágulást	okozott,	viszont	az	
exporttermékeknél	ugyanez	magasabb	
bevételt	jelent,	amely	enyhén	javítja	az	
érintett	termékpályák	jövedelmezősé-
gét.	A	tavaszi	fagykárok	a	gyümölcster-
melők	esetében	jelentős	terméskiesést	
okoztak, amit az átlagosnál magasabb 
felvásárlási	ár	bevételi	oldalon	csak	
részben	tudott	kompenzálni.	A	zöldség-
termesztők	több	esetben	átalakult	ke-
reskedelmi csatornákról számoltak be, 
az	élelmiszer	kiskereskedelmi	szereplők	
a	fent	említett	gyenge	forintárfolyam	
miatt	csökkent	importáru	mennyiségről	
beszéltek,	ami	véleményük	szerint	jobb	
helyzetbe	hozta	a	hazai	termelőket.	A	

tojáságazatban	továbbra	is	megfelelő	
felvásárlási	árakról	és	keresletről	szá-
moltak be az ügyfelek.

––Mi	várható	a	jövőben?
–– Miután az élelmiszer kiskeres-

kedelmi forgalom nagyobb részben 
kompenzálta	a	vendéglátóhelyek	bezá-
rásával	együtt	járó	keresletcsökkenést,	
továbbá	július-augusztus	hónapokban	a	
belföldi	turizmus	is	kedvezőbb	forgal-
mi	adatokat	mutatott	az	előző	évinél,	
a	Takarékbank	agrárelemzői	javították	
a	2020-as	év	kibocsátási	várakozásait.	
A	vizsgált	termékpályák	–	a	sertésága-
zat	kivételével	–	rendre	javuló	trendet	
mutatnak.	Kifejezetten	bizakodásra	ad	
okot,	hogy	a	baromfiszektor	is	csupán	
4	ponttal	van	lemaradva	a	teljes	agrá-
rium	indexértékétől.	Magyarország	
2020 szeptemberében megkapta a 
madárinfluenza	mentes	státuszt,	Japán	
is	feloldotta	az	import-tilalmat	október	
8-án.	Ugyanakkor	továbbra	is	jelentős	
felhalmozott	készletekről	számoltak	be	
a	megkérdezettek,	ami	kissé	túlkíná-
latos	piacot	mutat	és	ez	alapvetően	a	
feldolgozói árakban is megmutatkozik.

Hollósi Dávid
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––Milyen	 tanulságok	 szűrhetők	 le	 a	
vizsgált	időszakból?

––A	harmadik	negyedévi	felmé-
résnek talán a legfontosabb üzenete az 
integrációs	kapcsolatok	felértékelődése.	
A	pandémia	következtében	kialakult	
bizonytalan piaci helyzetekhez a kister-
melők	önmagukban	kevésbe	tudtak	vol-
na	alkalmazkodni.	A	több	esetben	éves	
keretszerződésben	rögzített	input-out-
put	árak	a	kis-	közepes	termelőknek	ki-
számíthatóságot biztosítanak, ami jelen 
piaci helyzetben talán a legfontosabb. 
Persze	kérdés,	hogy	a	következő	évi	
szerződések	milyen	feltételeket	fognak	
biztosítani,	azonban	a	2020-as	év	eddigi	
eseményei	rámutattak,	hogy	mennyire	
jótékonyan tud hatni a teljes magyar ag-
ráriumra, ha egy-egy termékpályán szo-
ros	integrációs	kapcsolatok	működnek.	
A	Takarékbank	szakértői	mindenesetre	
úgy	vélik:	ez	lehet	a	kulcsa	annak,	hogy	
a	teljes	magyar	agrárium	továbbra	is	
ütésálló	legyen	a	hirtelen	bekövetkező	
piaci sokkokkal szemben.

–– Térjünk át az Európai Unió 
Közös Agrárpolitikájára, az új hét-
éves	költségvetési	időszakra	való	
felkészülés tükrében. Mire érdemes 
felhívni	a	figyelmet	ennek	kapcsán?

–– Mezei Dávid:	Azt	lehetett	tudni	
előre,	hogy	október	19-20-án	fontos	eu-
rópai uniós agrárminiszteri tanácsülés 
lesz a Közös Agrárpolitika (KAP) szem-
pontjából, arra azonban mi sem számí-
tottunk,	hogy	annyira	sarkosak	lesznek	
a tárgyalások és annyira el is húzódnak, 
mint	ami	végül	is	tapasztalható	volt.	A	
tárgyalások	hajnali	időpontban	történő	
lezárása	egyrészt	a	jelentőségét	jelzi	az	
ügynek, másrészt arra mutat rá, hogy 
milyen	éles	viták	voltak	a	KAP-ról.	Fon-
tos leszögezni, hogy ez egy fontos mér-
földkő	a	tárgyalások	menetében,	ugyan-
akkor	nem	végleges	döntés,	hanem	az	
első	olvasata	a	Tanácsnak.	Néhány	nap	
múlva	szavazott	erről	az	első	olvasatról	
az	Európai	Parlament,	ezután	kezdődik	
a	háromoldalú	„trialógus”	az	európai	
intézmények	–	az	Európai	Bizottság,	az	
Európai	Parlament	és	a	Tanács	–	képvi-
selői	között.	Azt	azért	hangsúlyoznám,	
hogy az álláspontok sok tekintetben 

még	messze	vannak	egymástól,	ezért	
is mondtam, hogy a tárgyalási-döntési 
mechanizmusban	ez	még	nem	végleges	
pont,	hanem	a	pillanatnyi	olvasat,	de	
egy	nagyon	fontos	mérföldkő,	egyál-
talán	már	az	is	előrelépés	volt,	hogy	
sikerült egy megállapodást letenni az 
asztalra. 

–– Mire lehet számítani akkor?
–– Ami mássá teszi ezeket a tárgyalá-

sokat a korábbiakhoz képest, hogy már 
most	látszik:	ez	egy	ideiglenes	jellegű	
megállapodás. Arra számítunk – iga-
zából	elég	nagy	a	valószínűsége	annak,	
hogy	a	félidei	reform	nagyobb	jelentő-
ségű	reform	lesz	majd.	A	félidei	reform	
szokásosan	mindig	a	hétéves	ciklus	
közepén	meg	szokott	történni	és	kisebb-
nagyobb módosításokat eredményez a 
KAP-ban. Ebben a ciklusban erre érde-
mes	lesz	odafigyelni,	elképzelhető,	hogy	
akkor	fognak	jelentős	mértékű	változást	
hozni a közösségi agrárpolitikában. Ez 
egyébként nem szokatlan, például a 
Franz	Fischler	nevéhez	köthető	reform	
2003-ban	nagyon	jelentős,	sokkal	na-
gyobb	változásokat	hozott	a	közvetlen	
támogatásoknak	a	bevezetésével,	mint	a	
költségvetési	ciklushoz	igazított	2000-es	
reform. Nagyon sok jel utal arra, hogy a 
mostani is csak egy ideiglenes megál-
lapodás, a félidei reform a szokásosnál 
fontosabb lesz.

–– Mit lehet már most elmondani er-
ről	az	alakuló	agrárpolitikáról?

–– Azt, hogy ez a Közös Agrárpoliti-
ka	egyre	kevésbé	lesz	„közös”	és	egyre	
kevésbé	lesz	„agrár”.	Az	előbbi	kapcsán	
látszik,	hogy	tovább	folytatódik	az	
agrárpolitikának a nemzeti hatáskör-
be	visszaadása,	visszaszivárogtatása.	
Most a legfontosabb lépés a zöldítés 
„utódjának”,	az	úgynevezett	eco-
schemes-eknek a renacionalizációja. Ez 
a	folyamat	ugyanakkor	egy	hosszútávú	
folyamat,	aminek	a	végén	a	Közös	Ag-
rárpolitikának	a	megszűnése	követke-
zik. Azt nem mondjuk, hogy ez olyan 
gyorsan	fog	elkövetkezni,	mint	aho-
gyan	egyes	európai	uniós	képviselők	
értékelték a mostani reformot. A francia 
uniós	képviselők	azt	mondták,	hogy	az	

ő	véleményük	szerint	gyakorlatilag	a	
következő	KAP	lesz	az	utolsó.	Mi	nem	
mondjuk ezt, de tény, hogy minden 
ilyen renacionalizáció lépés a KAP 
megszűnése	irányába.	Az	is	érdekes,	
hogy	mitől	lesz	kevésbé	„agrár”	ez	a	
KAP. Azt látjuk, hogy egyre inkább az 
agráriumon	kívül	álló	szempontok	,	igé-
nyek,	kötelezettségek	diktálják	ennek	az	
agrárpolitikának az alakulását, a KAP 
tehát	egyre	kevésbé	független.	Nagyon	
fontos lépés például az Európai zöld 
megállapodás hatása az agrárpolitikára.

–– Hogyan lehet tekinteni a KAP 
költségvetésére?

–– Ami egy harmadik trend, az a 
KAP	költségvetésének	a	folyamatos	
csökkenése.	A	80-as	években	ennek	ará-
nya	70	százalék	körüli	volt	a	teljes	uniós	
költségvetésen	belül,	napjainkban	már	
30 százaléknál tatunk. A számokat már 
nyáron elfogadták, ezek alapján most je-
lentős	visszaesést	nem	látunk.	Főleg	az	
I.	pillér	tekintetében	jelentős	visszalépés	
nem történt, Magyarország esetében 
4-5 százalékos forráscsökkenéssel kell 
számolni.	Ami	viszont	jelentősebb,	az	
a	vidékfejlesztés,	amelynek	esetében	
14,3	százalékos	a	csökkenés.	Ezt	viszont	
majd	a	nemzeti	társfinanszírozással	
tudjuk	ellensúlyozni,	illetve	a	kormány	
ilyen irányú döntése esetén kell is majd 
ezt ellensúlyozni, ha ezeket a forrásokat 
meg	akarjuk	őrizni	legalább	a	jelenlegi	
szinten. Azt, hogy Magyarországnak 
mennyi pénz jut majd, nagyon sok más 
dolog	is	befolyásolja.	A	közvetlen	kifi-
zetéseknél is befolyásolja még a pillérek 
közötti	átcsoportosítás	vagy	például	
az euró/forint árfolyam. Az Agrármi-
nisztérium tájékoztatása szerint ebben 
az	évben	akár	a	hektáronkénti	85	ezer	
forintos	is	elérheti	a	területalapú	kifize-
tés,	ez	semmi	másnak	nem	köszönhető,	
mint	a	forintárfolyam	változásának.	
Egyelőre	tehát	még	korai	konkrét	
összegről	beszélni.	Amit	biztosan	el	tu-
dunk	most	mondani,	hogy	a	közvetlen	
kifizetéseknél	nem	lesz	olyan	nagymér-
tékű	a	csökkenés.



–– Magyarország tekintetében mire 
kell számítani?

–– Érzékenyen érint minket, hogy 
folytatódik a területalapú támogatások 
egy hektárra jutó átlagösszegének a ki-
egyenlítése	a	tagállamok	között.	Eltérő	
összegekről	van	szó,	a	nyugat-európai	
országokban rendszerint magasabb ez 
az	összeg,	ha	tőlünk	keletre	nézünk,	
akkor rendszerint alacsonyabb, mi ép-
pen az átlagot kapjuk. Tehát ha nálunk 
kismértékben	csökken,	a	tőlünk	keletre	
lévő	országok	esetében	nő.	Ennek	követ-
keztében pedig – Bulgáriát és Romániát 
emelném ki, de a Baltikumra is igaz 
ez és kismértékben Lengyelországra 
– ezekkel az országokkal szemben a 
relatív	versenyképességünk	mégiscsak	
csökken.	Érdemes	erre	felhívni	a	figyel-
met, Románia például egyre komolyab-
ban	vehető	versenytárs,	kukoricater-
mesztésben	már	tavaly	átvette	a	vezető	
szerepet az Európai Unióban, Bulgáriá-
ban pedig a napraforgó az, amit nagyon 
versenyképesen	tudnak	előállítani.

––Mit	 lehet	 tudni	 az	 említett	 eco-
schemes folyamatról?

–– Ez	–	kissé	leegyszerűsítve	–	az	
I.	pilléres	zöldítés	helyébe	lépő	intéz-
kedés. Míg a zöldítésnek többé-ke-
vésbé	közös	szabályai	voltak	–	bár	a	
tagállamok	már	itt	is	kaptak	egy	kis	
szabadságot – az eco-schemes-nél úgy 
néz	ki,	hogy	a	tagállamokra	lesz	bízva	
a kitöltése annak a keretnek, amit az 
Európai	Bizottság	ad.	Ezek	várhatóan	
nagyon laza keretek lesznek, a rész-
letekről	pedig	az	adott	tagállam	dönt.	
Nagyon fontos azonban, hogy ezt a 
tagállamnak	kötelező	lesz	alkalmazni,	
a	gazda	számára	viszont	–	körülbelül	
úgy mint az agrár-környezetgazdálko-
dási támogatás esetében – opcionális. 
A	gazdálkodóknak	lényegében	vá-
lasztható	lesz	a	területalapú	kifizetések	
20	vagy	30	százaléka	fejében.	Erről	
egyébként egy olyan kompromisszumos 
megállapodás	született	–	és	visszautal-
nék	a	félidei	felülvizsgálatra	–,	hogy	az	
első	két	év	várhatóan	egyfajta	„pilot”	
időszak,	a	kísérletezés	ideje	lesz	az	

eco-schemes	tekintetében,	ezt	követően	
látjuk majd, hogyan is folytatódik ez. 
Az	biztos,	hogy	az	említett	20	vagy	30	
százalék	nem	vész	el,	tehát	ha	az	adott	
tagállamban nem lesz elég gazda, aki 
ez	iránt	érdeklődést	mutat,	az	összeg	
az	I.	pillérben	továbbra	is	felhasznál-
ható lesz. Azzal a kitekintéssel, hogy a 
vidékfejlesztés	majd	besegíthet	az	öko-
lógiai,	környezetvédelmi	célkitűzések	
eléréséhez. Azaz, ha nem lesz eléggé 
kihasználva	ez	a	keret,	akkor	bizony	a	
vidékfejlesztési	forrásokból	többet	kell	
majd	fordítani	klíma-	és	környezetvé-
delmi célokra.

–– Mi a helyzet az egyéb támogatá-
sokkal?

–– A capping értelmében, ha a tag-
állam alkalmazza, akkor 100 ezer euró 
fölött	teljes	mértékben	el	kell	vonni	a	tá-
mogatást,	60	ezer	és	100	ezer	euró	között	
pedig fokozatosan, ez utóbbi esetben 
tehát	van	tagállami	mozgástér.	A	figye-

lembe	vehető	kompenzációnál	is	történt	
változás,	mégpedig	az,	hogy	nemcsak	
a	munkabér	jellegű	költségeket	és	
járulékokat	lehet	figyelembe	venni,	
hanem	az	igénybe	vett	mezőgazdasági	
szolgáltatásokat is. Arról a tagállamnak 
kell dönteni, hogy akarja-e alkalmazni 
a	capping-et,	illetve	a	kompenzációt.	A	
termeléshez	kötött	támogatások	marad-
nak, a tanácsi álláspont 13+2 százalék, 
az Európai Parlamenté 10+2 százalék 
volt,	a	plusz	2	százalék	a	fehérjenövé-
nyekre	vonatkozik.	A	végleges	kompro-
misszumhoz	még	további	tárgyalások	
szükségesek. Az átmeneti nemzeti 
támogatások mértéke csökkenni fog. A 
vidékfejlesztési	források	már	említett	
csökkenését	a	költségvetés	teherbíró	ké-
pessége	függvényében	lehet	mérsékelni.	
A	csökkenés	mértékére	figyelemmel	
véleményünk	szerint	a	kormánynak	
érdemes	volna	az	eddigi	kötelező	mini-
mum	hozzájárulási	szintet	növelni.	
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Az	Európai	Bizottság	eredeti	javasla-
tával	ellentétben	–	amely	a	kérdéses	for-
rásokat	csak	2022-2024	között	tette	volna	
elérhetővé	–	 a	most	 elfogadott	megálla-
podás	 szerint	 már	 az	 elkövetkező	 két	
évben	kifizetésre	kerülhet	az	a	mintegy	
8	milliárd	euró	összegű	EU-forrás,	ame-
lyet	az	újonnan	bevezetésre	kerülő	Next	
Generation	 alapból	 vidékfejlesztésre	
szántak.
A	 Takarékbank	 elemzőinek	 becslése	
szerint Magyarország esetében ez a kö-
vetkező	 két	 évben	 nagyságrendileg	 90	
milliárd forint felhasználható támogatá-
si	forrást	jelent.	A	forrás	jelentős	részben	
az	 ágazat	 versenyképességét	 és	 haté-
konyságát	növelő,	illetve	az	eco-scheme-
ek	 (a	 zöldítés	 helyébe	 lépő	 új	 típusú	
környezet-	 és	 klímavédelmi	 vállalások)	
teljesítésére	 való	 felkészülést	 elősegítő	
–	például	precíziós	és/vagy	digitális	esz-
közök beszerzését célzó – beruházások-
ra fordítható.
Mezei	 Dávid,	 a	 Takarékbank	 agrár-	 és	
uniós	 kapcsolatokért	 felelős	 ügyvezető	
igazgatója elmondta: az összeg mintegy 
30 százaléka 2021-ben, a fennmaradó 70 
százalék	 pedig	 2022-ben	 lesz	 lehívható.	

A	 megállapodás	 részeként	 rögzítették,	
hogy az összeg legalább 37 százalékát 
klíma- és környezeti célokra – például 
biogazdálkodás	vagy	állatjólét	–	kell	fel-
használni. Fontos kitétel, hogy az egyes 
tagországok nem használhatnak a je-
lenlegi	 vidékfejlesztési	 programjaikban	
környezeti célokra allokált forrásarány-
nál	 kevesebbet,	 ami	 azt	 jelenti,	 hogy	
amennyiben	 a	 jelenlegi	 vidékfejlesztési	
programban	 jóváhagyott	 arány	 maga-
sabb, mint 37 százalék, akkor a tagál-
lam a Next Generation EU forrásból is 
legalább ugyanolyan arányban köteles a 
fenti célokra költeni.
A	 szakember	 emlékeztetett	 arra	 a	 má-
sik fontos feltételre is, amely szerint 
az	 összeg	 55	 százalékát	 a	 fiatal	 gazdák	
elindulására,	 valamint	 a	 gazdák-	 és	
élelmiszeripari	 vállalkozások	 válság-
állóságának fokozására, a fenntartható 
gazdálkodást, digitális fejlesztést szol-
gáló beruházásokra kell fordítani. Az 
Európai Unió Közös Agrárpolitikája 
(KAP)	 vidékfejlesztési	 finanszírozási	
gyakorlatától	 eltérően	 ezek	 a	 források	
100 százalékban EU forrásból lesznek 
kifizetve,	azaz	nincs	 szükség	 társfinan-

szírozásra	 a	 tagországok	 részéről.	 A	
támogatás intenzitása akár 75 százalé-
kos	 is	 lehet	 (szemben	 a	 vidékfejlesztési	
beruházási	 támogatásokra	 jellemző	 50	
százalékkal),	a	fiatal	gazdáknak	az	uni-
ós	vidékfejlesztési	 rendeletben	 rögzített	
70 ezer eurós támogatási plafonját pedig 
100	ezer	euróra	növelik.
A	 Takarékbank	 szakértői	 megjegyzik,	
hogy	 a	 jelenlegi	 magyar	 vidékfejlesz-
tési	 programban	 az	 induló	 fiatal	 gazda	
támogatás	 összege	 40	 ezer	 euró,	 illetve	
annak	 megfelelő	 forintösszeg,	 azaz	 a	
döntéshozó	 –	 feltehetően	 amiatt,	 hogy	
minél	 több,	 a	 generációváltást	 elősegítő	
sikeres pályázat legyen támogatható a 
rendelkezésre	álló	forráskeretből	–	most	
sem használja ki az uniós szabályozás 
nyújtotta	 támogatási	 plafont.	 Az	 elem-
zők	szerint	elképzelhető,	hogy	ez	a	gya-
korlat a megemelt támogatási maximum 
összeg	esetén	sem	változik.	A	jogszabály	
szövege	hamarosan	beépül	a	KAP	átme-
neti	rendeletébe,	ezt	követően	megtörté-
nik az Európai Parlament és a Tanács ál-
tali	végső	jóváhagyás,	amely	menetrend	
szerint	2021.	január	1-vel	lép	életbe.

Noha	az	Európai	Parlamentnek	és	a	Tanácsnak	még	jóvá	kell	hagynia,	november	9-én	Brüsszelben	elő-
zetes	politikai	megállapodás	született	a	vidékfejlesztést	érintő	Next	Generation	EU-források	felhaszná-
lásáról.	Az	elkövetkező	két	éves	időszakban	legalább	90	milliárd	forintnyi	új	forrás	áll	rendelkezésre	a	
magyar agrárium számára.

Írta: Székely Sarolta 

Új vidékfejlesztési pénzek
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Az	 ökológiai	 gazdálkodásba	 vont	 terü-
letek nagysága már 303 ezer hektárra 
nőtt	 Magyarországon	 tavaly	 az	 Agrár-
minisztérium (AM) adatai szerint, ami 
azt	 jelenti,	 hogy	 az	 elmúlt	 öt	 évben	
megduplázódott	 a	 hazai	 ökoterületek	
mérete. A Vidékfejlesztési Program által 
biztosított	csaknem	100	milliárd	forintos	
keret, amelyre ökológiai gazdálkodásra 
áttérés	vagy	ökogazdálkodás	 fenntartá-
sa	 céljából	 lehetett	 pályázni,	 jelentősen	
hozzájárult	 ehhez	 a	 növekedéshez.	 Az	
ökogazdálkodásba	 bevont	 területek	 je-
lentős	 növekedésével	 párhuzamosan	 a	
hozzájuk	 kapcsolódó	 vállalkozások	 is	
dinamikusan	 fejlődtek:	 míg	 2015-ben	
közel	2300	vállalkozó	volt	öko	tanúsított,	
2019-re számuk meghaladta az 5600-at.
Az új KAP kialakítása és a magyar stra-
tégiai	tervezés	folyamatban	van.	Az	ag-

rártárcánál számítanak az ökológiai ága-
zat	 szereplőinek	 szakmai	 javaslataira,	
hogy 2023-tól a közös célokat legjobban 
szolgáló	 támogatási	 struktúra	 valósul-
hasson	meg.	Az	új	KAP	elindulása	előtti	
úgynevezett	átmeneti	 időszakban	a	mi-
nisztérium	 egy	 évvel	 meghosszabbítja	
az ökológiai gazdaságok 2020-ban lejáró 
támogatásait.	 Az	 érintett	 gazdálkodók-
nak nyilatkozni kell majd meghosszab-
bítási szándékukról, amelynél kiemelten 
fontos lesz a földhasználati jogosultság 
igazolása is – mondta Feldman Zsolt, az 
AM	mezőgazdaságért	és	vidékfejleszté-
sért	felelős	államtitkára.
Az	 új	 KAP	 mellett	 az	 ökológiai	 gaz-
dálkodás	 új	 európai	 szintű	 termelési,	
ellenőrzési	 és	 kereskedelmi	 jogszabály	
csomagja	is	készülőben	van,	amely	vár-
hatóan 2022 januárjától lép életbe. A jog-

szabályokkal	és	az	ágazat	jövőjével	ösz-
szefüggésben az uniós Ökogazdálkodási 
Cselekvési	 Terv	 2020.	 november	 27-ig	
nyilvános	 konzultáció	 keretében	 min-
denki	 számára	 véleményezhető	 –	 hívta	
fel	a	figyelmet	az	Ökológia	Mezőgazda-
sági Kutatóintézet (ÖMKi). Ez az intézet 
saját	definíciója	szerint	a	hazai	agrárium	
első	 „élő	 laboratóriuma”.	 Olyan	 kuta-
tási-innovációs	 feladatokon	 dolgozik,	
amelyek a gyakorlatban is alkalmazha-
tó	eredmények	révén	biztosítják	a	hazai	
mezőgazdálkodás	és	élelmiszertermelés	
fenntartható	 fejlődését.	 Ennek	 érdeké-
ben szakmai hálózatokat alakít ki ha-
zai és nemzetközi kutatóintézetekkel és 
gazdálkodókkal,	 kutatási	 és	 ismeretter-
jesztő	 munkát	 végez,	 szaktanácsadást	
nyújt.

Az	Agrárminisztérium	az	új	KAP	elindulása	előtti	átmeneti	időszakban	egy	évvel	meghosszabbítja	az	
ökológiai	gazdaságok	2020-ban	 lejáró	 támogatásait,	 az	uniós	Ökogazdálkodási	Cselekvési	Terv	pedig	
nyilvános	konzultáció	keretében	mindenki	számára	véleményezhető	2020.	november	27-ig.

Megduplázódott	a	hazai	ökoterület

Írta: Létavértesi	Boglárka
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A	 2014-2020	 közötti	 időszakra	 vo-
natkozóan az Európai Parlament 2013. 
novemberében	hagyta	jóvá	a	vonatkozó	
állásfoglalásokat,	illetve	az	új	többéves	
pénzügyi	 keretről	 szóló	 rendeletet,	 to-
vábbá	a	hatékony	és	eredményes	pénz-
gazdálkodásról szóló intézményközi 
megállapodást.	 Emellett	 a	 2013.	 évi	 re-
form	 hatályon	 kívül	 helyezett	 két	 uni-
ós rendeletet, amelyek helyébe a Közös 
Agrárpolitika	 (KAP)	 finanszírozásá-
ról,	 irányításáról	 és	 nyomon	 követésé-
ről	 szóló,	 1306/2013/EU	 rendelet	 és	 az	
EMVA-ból	 nyújtandó	 vidékfejlesztési	
támogatásról szóló 1305/2013/EU rende-
let	lépett.

Összetett	szerepek

A	 többéves	 pénzügyi	 keret	 „A	 termé-
szeti	 erőforrások	megőrzése	 és	 kezelé-
se”	tétel	teljes	költségvetését	(a	KAP-pal	
együtt)	373,17	milliárd	euróban	állapítja	
meg 2011-es árakon, ami az EU-28 teljes 
kötelezettségvállalási	 előirányzatának	
38,9	 százalékát	 teszi	 ki.	A	mezőgazda-
sági	piacok	szabályozása	és	a	közvetlen	

kifizetések	 az	 összes	 tervezett	 kötele-
zettségvállalás	28,9	százalékát	adják.
Egyébiránt	 ennek	 8,8	 százalékát	 a	 vi-
dékfejlesztési intézkedések jelentik. Így 
a	 2020.	 évre	 tervezett	 mezőgazdasági-
vidékfejlesztési	költségvetés	49	milliárd	
euró,	azaz	a	teljes	kötelezettségvállalás	
34,9	 százaléka,	 ami	 kevesebb,	 mint	 a	
pénzügyi keret elején a KAP számára 
meghatározott	 százalék	 (40,5	 százalék	
2014-ben).	A	mezőgazdaságra	vonatko-
zó	 többéves	 pénzügyi	 keret	 2015-ben	
módosult,	 mivel	 a	 tagállamok	 a	 KAP	
két	 pillére	 közötti	 átcsoportosítások	
mellett	döntöttek.

Mezőgazdaság	és	vidékfejlesztés

Az	Európai	Unió	2020.	évi	költségvetése	
összesen	 168,68	 milliárd	 euró	 összegű	
kötelezettségvállalási	előirányzatot	tar-
talmaz.	A	közvetlen	kifizetések	az	elő-
irányzatok 24 százalékát (40,6 milliárd 
eurót),	 a	 vidékfejlesztési	 intézkedések	
8,7 százalékát (14,6 milliárd eurót), az 
egyéb kiadások pedig 1,7 százalékát te-
szik ki. A KAP 2020-ban az EU költség-

vetésének	összesen	34,5	százalékát	adja	
(ez 58,12 milliárd euró).
Az	EU	költségvetésében	a	mezőgazda-
sági	 kiadások	 aránya	 évek	 óta	 folya-
matosan	 csökken.	 (A	 kiadások	 növe-
kedésének	visszaszorítása	 érdekében	a	
KAP-előirányzatokra	 1988	 óta	 szigorú	
költségvetési	 fegyelmet	 alkalmaznak.)	
Míg	 az	 1980-as	 évek	 elején	 a	 KAP	 az	
uniós	 költségvetés	 66	 százalékát	 kép-
viselte,	 a	 2014-2020	 közötti	 időszakban	
csak 37,8 százalékot tesz ki. 1992 óta 
–	 ekkor	 került	 sor	 a	KAP	 első	 jelentős	
reformjára, és ekkor emelkedtek meg 
hirtelen	 a	 közvetlen	 támogatások	 –	 a	
mezőgazdasági	 kiadások	 reálértéke	
nem	változott,	kivéve	1996-ban	és	1997-
ben	(a	kergemarhakór-válság	és	három	
új	tagállam	csatlakozása	miatt).	A	2007-
2013	közötti	időszakra	vonatkozó	több-
éves	 pénzügyi	 keretben	 „A	 természeti	
erőforrások	 megőrzése	 és	 kezelése”	
című	2.	 fejezet	 tartalmazta	a	mezőgaz-
dasági	és	vidékfejlesztési,	környezetvé-
delmi,	valamint	halászati	költségvetést,	
ami	 folyó	 áron	 413	milliárd	 euró	 volt,	
azaz	 az	 EU-27	 teljes	 kötelezettségvál-

KAP: mennyi az annyi?
Az	Európai	Unió	költségvetésében	a	mezőgazdasági	kiadások	aránya	évek	óta	folyamatosan	csökken:	
míg	az	1980-as	évek	elején	az	uniós	agrárpolitikára	szánt	kiadások	a	teljes	uniós	költségvetés	66	százalé-
kát	tették	ki,	a	2014-2020	közötti	időszakban	már	csak	37,8	százalék	volt	ez	az	arány.

Írta: Kovács	Tímea
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lalási	 előirányzatának	 42,3	 százaléka.	
Mindent	összevetve	a	KAP	költségveté-
si	költsége	az	EU	bruttó	hazai	terméké-
hez	(GDP)	viszonyítva	az	1990.	évi	0,54	
százalékról	a	2020-ra	tervezett	0,34	szá-
zalékra csökkent.
Az	 első	 pillér	 kiadásainak	 (a	 2018-
as	 évre	 vonatkozóan	 közzétett	 utolsó	
pénzügyi beszámoló szerint 44,3 milli-
árd	euró)	93,5	százalékát	a	mezőgazda-

sági	termelőknek	juttatott	közvetlen	tá-
mogatások (41,5 milliárd euró) jelentik. 
A	közvetlen	támogatások	1992	óta	tartó	
jelentős	 növekedésével	 párhuzamosan	
az	EMOGA	Garanciarészlege,	illetve	az	
EMGA	többi	kiadása	csökkent:	a	kiviteli	
támogatások	 2018-ban	 megszűntek,	 az	
egyéb	 piaci	 intervenciók	 (tárolás,	 pro-

móciós	 és	 tájékoztatási	 tevékenységek,	
iskolatej- és -gyümölcs programok) pe-
dig már csak 2,7 milliárdot tesznek ki 
(ez	az	összköltségvetés	6,1	százaléka).

A kiadások megoszlása

A	2018.	 évi	pénzügyi	 évben	Franciaor-
szág	volt	a	KAP	első	számú	kedvezmé-
nyezettje	 17,5	 százalék	 részesedéssel,	

majd 11,4 százalékkal Spanyolország 
következett.	 Németország	 10,8,	 Olasz-
ország	 pedig	 9,4	 százalékot	 tudhatott	
a magáénak. Az EMVA tényleges ki-
fizetései	 tekintetében	 ugyanakkor	 az	
első	 helyen	 álló	 két	 kedvezményezett	
Franciaország és Románia (14,1 és 9,4 
százalék)	 volt,	 majd	 Németország	 (9,1	

százalék) és Olaszország (8,6 százalék) 
következett.	 Ki	 kell	 emelni,	 hogy	 az	
EMGA-ra az új tagállamok (EU-13) cse-
kély hatást gyakorolnak (22,5 százalék 
2018-ban). Viszont ezek az országok 
már	 jelentős	mértékben	részesülnek	az	
EMVA-ból	 (32,3	százalék),	mivel	mező-
gazdasági struktúrájuk modernizációja 
és	vidékfejlesztése	prioritást	élvez.
A	 KAP	 közvetlen	 támogatásai	 egyen-
lőtlenül	 oszlanak	 el	 a	 mezőgazdasági	
üzemekre	 vetítve:	 2018-ban	 az	 EU-28	
KAP-támogatásban	 részesülő	 kedvez-
ményezettjeinek	 75,2	 százaléka	 keve-
sebb	 mint	 5000	 eurót	 kapott	 évente,	
amelynek	 összege	 az	 EMGA	 által	 kifi-
zetett	 közvetlen	 támogatások	 15,7	 szá-
zalékával	 volt	 egyenlő.	 Ugyanakkor	 a	
mezőgazdasági	üzemek	igen	kis	száza-
léka (a 6,37 millióból 123 578, azaz 1,9 
százalék) több mint 50 ezer eurót ka-
pott,	 ami	 összesen	 12,8	 milliárd	 eurót	
tesz	 ki	 (a	 2015-ben	 összesen	 kifizetett	
közvetlen	támogatások	30,8	százalékát).
A	 következő	 országokban	 jelentős	 a	
KAP-ból	részesedő	nagy	mezőgazdasá-
gi	üzemek	(vagy	társaságok)	százaléka:	
Cseh Köztársaság, Dánia, az Egyesült 
Királyság,	 Franciaország	 és	 Szlovákia.	
Ez a helyzet a támogatás legitimitásá-
nak	kérdését	veti	fel	az	összes	polgárra	
alkalmazott	elvek	tekintetében	(például	
az	 adózás	 progresszivitása,	 az	 egyen-
lőtlenségek	 elleni	 küzdelem	 tekinteté-
ben és még sorolhatnánk).
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A 2014 és 2020 közötti időszakra vonatkozóan az uniós többéves 
pénzügyi keretben mintegy 100 milliárd euró, valamint tagállami 
pénzeszközökből 61 milliárd euró került a vidékfejlesztés céljai-
ra elkülönítésre. Az EMVA négy legnagyobb kedvezményezettje 
Franciaország (11,4 milliárd euró), Olaszország (10,4 milliárd euró), 
Németország (9,4 milliárd euró) és Lengyelország (8,7 milliárd 
euró). Az EMVA által biztosított források legalább 30 százalékát 
a környezetvédelem és az éghajlatváltozás elleni küzdelem, az 
erdősítés és az erdők életképességének javítása terén eszközölt 
beruházásokra, agrár-környezetvédelmi és éghajlathoz kapcsoló-
dó intézkedésekre, biogazdálkodásra és Natura 2000 kifizetések-
re kell fordítani. Ezen kívül, az EMVA hozzájárulásainak legalább 5 
százalékát a LEADER megközelítésre.
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Jelentős	 változásokat	 hozhat	 a	 Kö-
zös Agrárpolitika (KAP) új ciklusa, 
amelyben kiemelt szerepet kapnak a 
fenntarthatóságot célzó intézkedések, 
így	a	Biodiverzitás	és	a	„Termőföldtől	az	
asztalig”	 stratégia	 is.	 Az	 Európai	 zöld	
megállapodás	 részét	 képező	 stratégiák	
kivitelezése	 ugyanakkor	 komoly	 kihí-
vások	elé	állíthatják	a	hazai	mezőgazda-
ságot,	 ugyanis	 teljesítésük	 hosszú	 távú	
szemléletmódváltást	és	technológiai	fej-
lesztést	igényel	–	hívják	fel	a	figyelmet	a	
legfontosabb hatásokra a K&H Bank és 
az	agrárszektor	szakértői.
Hazánkban	 a	 mezőgazdasági	 jövedel-

mek meghatározó része, több mint fele 
támogatásból származik, amelyben je-
lentős	szerepet	kapnak	a	KAP	forrásai.	A	
2021-től	induló,	de	a	radikális	változások	
miatt	2	év	átmeneti	időszakkal	kezdődő	
ciklus	új	alapokra	helyezheti	a	mezőgaz-
daság	 működését,	 ugyanis	 az	 Európai	
zöld	 megállapodásból	 eredő	 elvárások	
beépülnek a Közös Agrárpolitikába. 
A	 tagállamok	 gazdáinak	 kötelező	 lesz	
ökogazdálkodási rendszerek – például 
precíziós	 gazdálkodás	 vagy	 ökofarmok	
–	kialakítását	vállalniuk,	amire	a	közvet-
len	 kifizetések	 20	 százalékát	 különítik	
el.	 Ennek	megvalósulásához	 és	 a	 fenn-

tartható	 mezőgazdaság	 elősegítéséhez	
tehát	hosszú	távon	szemléletmód-váltás-
ra	 és	 technológiai	 változásra	 lesz	 szük-
ség	 a	 gazdálkodók	 részéről.	 Ezért	 arra	
biztatjuk a hazai agrárgazdákat, hogy 
nyissanak	 az	 innovatív,	 környezetbarát	
beruházások	felé	–	mondta	Tresó	István,	
a	 K&H	 Agrárfejlesztési	 Főosztályának	
vezetője.	
A	kétéves	átmeneti	időszak	2021.	január-
ban	veszi	kezdetét.	Az	elhúzódó	indulás	
azonban nem érinti a támogatásokat, 
ugyanis	ebben	az	időszakban	a	 jelenleg	
érvényben	 lévő	 szabályok	 szerint,	 de	
már	 az	 új	 költségvetésből	 történhetnek	

Írta: Nagy Katalin

Zöldbe borul Európa
Szemléletváltást	és	technológiai	fejlődést	sürget	a	Közös	Agrárpolitika	új	ciklusa.	Küszöbön	az	adat-
alapú digitális technológiák alkalmazása és kulcskérdés a technológiai eszközök használatának széles 
körű	elterjedése.



a	 kifizetések.	 Ez	 az	 időszakot	 azonban	
arra kell felhasználni, hogy a hazai gaz-
dák felkészüljenek a 2023-ban életbe 
lépő	 szabályozásokra.	Az	 egyik	 legfon-
tosabb	változás	az	előző	időszakhoz	ké-
pest,	 hogy	 növekvő	 figyelem	 hárul	 az	
innovációra	és	a	digitalizációra.	Emellett	
nagyobb szerepe lesz az élelmiszer- és 
egészségvédelemnek,	 a	 biodiverzitás	
megőrzésének,	 valamint	 a	 klímaválto-
zás	elleni	 fellépésnek	és	a	környezetvé-
delemnek. Ez utóbbi fontosságát az is 
jelzi,	 hogy	 a	 teljes	 költségvetés	 jelentős	
részét, mintegy 40 százalékát környezet- 
és	 klímavédelemre	 kell	 majd	 felhasz-
nálni	–	foglalta	össze	a	következő	ciklus	
újdonságait Vitárius Csaba EU referens.  
Pátzay	György	EU	 szakértő,	 szakjogász	
arra	hívta	 fel	a	figyelmet,	hogy	az	előt-
tünk	 álló	 időszakot	 a	 zöldebb	 Európa	
megteremtése fogja meghatározni. Az 
Európai zöld megállapodás részeként 
létrehozott	Biodiverzitás	stratégia,	vala-
mint	a	„Termőföldtől	az	asztalig”	straté-
gia	célja	a	biológiai	sokféleség	védelme,	
valamint	 a	 fenntartható	mezőgazdaság	
irányába	 történő	nagyléptékű	elmozdu-
lás	elindítása.	A	kitűzött	célok	azonban	
komoly	kihívások	elé	állítják	az	EU	tag-
államokat, így Magyarországot is, hi-
szen	 a	 célkitűzések	 értelmében	 2030-ig	
jelentős	mértékben,	 felére	 kellene	 csök-
kenteni	 a	növényvédő	 szerek	használa-
tát,	a	mezőgazdasági	 területek	 legalább	
25 százalékán biogazdálkodást kellene 
folytatni,	 a	nitrogén-	 és	 foszfáttartalmú	
műtrágyák	 felhasználását	pedig	20	szá-
zalékkal kellene mérsékelni. Az irányok 
jók, azonban a mértéket alaposan át kel-
lene	 gondolni,	 továbbá	 az	 idő	 is	 rend-
kívül	szűkös	a	megvalósításhoz	–	 fűzte	
hozzá	a	szakértő.
Az új KAP-pal párhuzamosan az agrá-
rium	 jelenét	 és	 jövőjét	 két	 tényező	 ala-
kíthatja. Egyrészt az adatalapú digitális 
technológiák alkalmazása, másrészt a 
technológiai	eszközök	széles	körű	hasz-
nálata utat nyithat a robotikának és a 
mesterséges intelligencia agrárcélú fel-
használásának.
A	globális	népességnövekedés,	valamint	
az	 éghajlatváltozás	 okozta	 anomáliák	

kihívásaira	 az	 innovatív,	 digitális	 tech-
nológiák	 alkalmazása	 adhat	 választ,	
amelyek	 lehetővé	 teszik	 a	 fenntartha-
tó,	 versenyképes	 élelmiszer-termelést,	
és hozzájárulnak a környezeti terhelés 
csökkentéséhez. Bár a digitális fejlesz-
tések	más	ágazatokkal	összevetve	eddig	
lassabb ütemben haladtak az agrárium-
ban, a Nemzeti Agrárgazdasági Kamara 
augusztusi	 elemzése	 szerint	 a	 járvány	
következtében	most	új	lendületet	vehet-
nek	és	felgyorsulhatnak	a	jövőben	–	hív-
ta	fel	a	figyelmet	Tresó	István.
A	 szakember	 rámutatott:	 hazánkban	
már	jelen	van	az	adatalapú	technológiák	
használata,	 az	 úgynevezett	 „mezőgaz-
daság	 4.0”,	 amelyben	 kiemelt	 szerepet	
kap	 az	 adatokból	 kapott	 információk	
beépítése a termelési folyamatokba. Las-
san	 minden	 új	 forgalomba	 kerülő	 gép	
képes	az	adatgyűjtésre,	és	a	már	meglé-
vő	eszközök	 is	 átalakíthatóak	 ennek	az	
igénynek	megfelelően.	Kihasználtságuk	
viszont	egyelőre	nem	haladja	meg	a	25-
30 százalékot, és a termelés során be-
gyűjtött	adatok	kiértékelése	sem	műkö-
dik	még	megfelelő	szinten,	így	van	még	
hová	fejlődni	–	fogalmazott	Tresó	István.
A	főosztályvezető	kifejtette:	bár	hazánk-
ban az adatalapú technológiák széles 
körű	elterjedése	a	cél,	közben	már	a	ro-
botika és a mesterséges intelligencia is 
megjelent az agráriumban. A robotika 
jövőbeli	 jelentőségét	 mutatja,	 hogy	 a	
mezőgazdasági	 robotgyártásban	 jártas	

Naio	 Technologies	 képviselői	 szerint	 a	
mezőgazdaságban	 alkalmazott	 robotok	
globális piaca 2025-re eléri a 25 milliárd 
dollárt.	 Ezek	 az	 innovatív	 eszközök	 fő-
ként	 a	 vetést,	 ültetést,	 öntözést	 segítik,	
de	az	állattenyésztésben	is	meghatározó	
szerepük	lehet,	például	a	fejőrobotoknak	
köszönhetően.
Magyarországon ezek a technológiák 
még nem elterjedtek, ígéretes azonban, 
hogy számos jó példa és fejlesztési kí-
sérlet	van	már	jelen,	amelyeket	gyakran	
a	 fiatalokból	 álló	 startupok	 találnak	 ki.	
A Start it @K&H inkubátorprogramban 
részt	 vevő	 bedrock.farm	 nevű	 startup	
például	olyan	technológiát	dolgozott	ki,	
amely	egy	automatizált	megoldás	révén	
egész	évben	képes	növényeket	előállíta-
ni.	Továbbá	a	Grain	Monitor	startup	okos	
gabonaszondát	 fejlesztett,	 az	 Okosfarm	
nevű	hazai	startup	cég	pedig	egy	speciá-
lis	távfelügyeleti	rendszert	dolgozott	ki.
A	 modern	 technológiák	 bevezetésénél	
az	 ágazatban	 dolgozó	 különböző	 gene-
rációk	 tudása	 együttesen	 kell,	 hogy	 je-
len legyen. A K&H tapasztalatai szerint 
az	 újítási	 készség	 nem	 generációfüggő:	
az	 innovációra	 való	 nyitottság	 minden	
korosztályban	megvan.	 Ahhoz	 viszont,	
hogy a technológiákat hatékonyan hasz-
náljuk,	szükség	van	az	idősebb	generáci-
ók	szakmai	tapasztalatára,	ahogy	a	fiatal	
szakemberek digitális képességeire is – 
tette	hozzá	az	agrárszakember.

Country 
Magazine
Magazine of Hungary

21

Nagyító
Loupe

Tresó István



Vidék 
Magazin

Az ország magazinja

Nagyító
Loupe

22

Az Európai Parlament (EP) az Euró-
pai	 Erdészeti	 Stratégiával	 megerősíti	 a	
fenntartható	 erdőgazdálkodás	 szerepét	
–	hívta	fel	a	figyelmet	a	döntés	kapcsán	
Hidvéghi	 Balázs,	 a	 Fidesz	 EP-képvise-
lője.	 Hangsúlyozta:	 Magyarország	 szá-
mára	 –	 amely	 az	 elmúlt	 évszázadban	
csaknem	megduplázta	erdőterületét	–	ez	
kiemelten fontos. Célunk ugyanis, hogy 
az	 erdőkkel	 és	 fával	 borított	 területek	
aránya 2030-ra elérje a 27 százalékot.
Hidvéghi	 Balázs	 szerint	 az	 EP	 által	 el-
fogadott,	 erre	 vonatkozó	 jelentés	 min-
denképpen	 pozitív,	mivel	megerősítette	
az	 erdők	 multifunkcionális	 szerepének	
jelentőségét.	Az	uniós	képviselő	kiemel-
te, hogy a biológiai sokféleség hanyat-
lásának megállítása leghatékonyabban 
a	 fenntartható	 erdőgazdálkodás	 keretei	
között	valósítható	meg.	Jelezte:	a	május-
ban	megjelent	bizottsági	Biológiai	Sokfé-
leségről	 szóló	 Stratégia	 célkitűzéseinek	
átfogó	 hatásvizsgálatára	 van	 szükség	
ahhoz, hogy elkerüljük az ágazati sze-
replők	és	a	szektor	 túlzott	és	 indokolat-
lan terhelését.
Az	elfogadott	stratégiából	látszik,	hogy	a	
képviselők	a	természetvédelmet	a	fenn-
tartható	 erdőgazdálkodás	 keretén	 belül	
látják	megvalósíthatónak,	a	védett	terü-
letek	 arányának	 növelése	 nélkül.	 Ezek	
az	elképzelések	a	várhatóan	a	2023-ban	
induló új Közös Agrárpolitikához (KAP) 

Írta: Tóth	László	Levente

Fenntarthatóbb az új erdészeti stratégia

Az Európai Parlament elfogadta 
a	várhatóan	2021	elején	megjele-
nő	új	erdészeti	stratégiát,	amely-
lyel	fontos	lépést	tett	a	2020	utáni	
erdészeti	 politika	 irányvonalá-
nak meghatározásában.

Szentpéteri Sándor



szorosan	kapcsolódó,	úgynevezett	nem-
zeti	stratégiai	 tervekben	is	 tükröződné-
nek.	 Az	 erdőtelepítés	 és	 újraerdősítés	
szintén hangsúlyosan szerepel, melyre 
vonatkozóan	az	EP	erre	vonatkozó	jelen-
tése tartalmazza a magyar kormányzati 
politika céljait is.
A	 klímaváltozás	 egyre	 szélsőségesebb	
próbatételek	elé	állítja	az	erdőket,	 ezért	
a	képviselők	megerősítenék	a	természe-
ti katasztrófákkal szembeni ellenálló 
képességet és a korai riasztási eszközö-
ket.	A	fosszilis	alapú	energiáról	történő	
elmozdulás ösztönzése a megújulók felé 
nemcsak környezeti, hanem társadalmi, 
gazdasági szempontból is fontos – külö-
nösen	a	vidéki	térségekben.	Az	EP	emel-
lett	 sürgeti	 az	 Európai	 Bizottságot	 és	 a	
tagállamokat, hogy tegyenek többet az 
illegális fakitermelés megállítása érde-
kében,	beleértve	a	jogsértések	szankcio-
nálását is.
Az EU területének 43 százalékát borít-
ják	erdők,	ez	erdőterület,	az	erdők	élőfa	
készlete	 az	 elmúlt	 70	 évben	 a	 fenntart-
ható	 erdőgazdálkodásnak	 köszönhető-
en	folyamatosan	növekedett	az	EU-ban.	
Magyarországon	 ebben	 az	 időszakban	
közel	 megduplázódott	 az	 erdőterület	 –	
mondta Szentpéteri Sándor, az Agrár-
minisztérium	 (AM)	 erdőkért	 felelős	he-
lyettes	 államtitkára.	 Emlékeztetett	 arra,	
hogy az Európai zöld megállapodásban 
(Green	Deal)	megfogalmazott	célkitűzé-
sek	 eléréséhez	 az	 európai	 erdők,	 az	 er-
dőgazdálkodás	 számos	 területen	 járul	
hozzá. A hozzájárulás kereteit, módját 
uniós szinten a 2020-ban lejáró Erdészeti 
Stratégia	 megújításával	 kívánják	 keret-

be	 foglalni,	 melynek	 előkészítéseként	
született	meg	 az	 Európai	 Parlament	 ál-
lásfoglalása.	A	szakember	emlékeztetett	
arra,	hogy	a	COVID	19	járvány	miatt	az	
Európai	Bizottság	az	Erdészeti	Stratégia	
2020.	őszre	tervezett	kiadását	2021-re	ha-
lasztotta.	
Szentpéteri Sándor az EP állásfoglalása 
kapcsán kiemelte, hogy a fenntartható 
erdőgazdálkodás	 uniós	 előmozdítása	
az	 uniós	 erdőgazdálkodási	 stratégia	 és	
a	 KAP	 keretében	 végrehajtott	 vidék-
fejlesztési	 intézkedések	 pozitív	 hatást	
gyakoroltak	az	erdőkre	és	az	erdők	álla-
potára,	a	vidéki	területeken	való	megél-
hetésre,	az	erdők	biológiai	sokféleségére,	
és	növelték	az	erdőalapú	ágazat	által	kí-
nált	éghajlati	előnyöket.	Ezért	a	jövőben	
is	indokolt	a	KAP	keretében	a	megfelelő	
források biztosítása az erdészeti intéz-
kedésekre.	 Továbbra	 is	 szükség	 van	 a	
fenntartható	 erdőgazdálkodás	 kiegyen-
súlyozott	 módon	 történő	 megerősítésé-
re,	az	erdőt,	az	erdőgazdálkodást	érintő	
EU politikák koherenciájára. Cél, hogy 
javuljon	az	erdők	ökológiai	állapota,	az	
ökoszisztémák egészsége és ellenálló 
képessége, jobban tudjanak alkalmaz-
kodni	 a	 változó	 éghajlati	 feltételekhez,	
csökkenjen	 az	 erdőkárok	 kockázata	 és	
hatásai,	 szükség	 esetén	 biztosított	 le-
gyen	 a	 gyors	 beavatkozás,	 továbbá	 a	
jelen	és	a	jövő	nemzedékeinek	is	lehető-
sége	maradjon	az	erdőgazdálkodásra,	az	
erdők	szolgáltatásinak	igénybe	vételére.
A	 fenntartható	 és	 aktív	 erdőgazdálko-
dással	 érintett	 erdők	 –	 hangsúlyozta	
Szentpéteri Sándor – nemcsak hatéko-
nyabban kötik meg a szén-dioxidot a 
kezeletlen	erdőkhöz	képest,	hanem	a	ki-
bocsátásokat	 és	 az	 erdő	 állapotromlása	

által	 okozott	 problémákat	 is	 visszaszo-
rítják.	 Mint	 kifejtette,	 az	 EU	 üvegház-
hatású gáz-kibocsátásának több mint 10 
százalékát	az	erdők	nyelik	el.	A	jövőben	
előtérbe	 kell	 helyezni	 a	 fa	 fenntartható	
építőanyagként,	 alapanyagként	 és	 ener-
giahordozóként	 való	 felhasználását	 a	
fosszilis	alapú	vagy	nagyobb	környeze-
ti	 lábnyommal	 rendelkező	 anyagokkal	
szemben.	 Az	 erdők,	 a	 faanyag,	 kulcs-
fontosságú szerepet játszanak a 2050-re 
kitűzött	 klímasemlegességi	 cél	 elérésé-
ben.	Folytatni	és	támogatni	kell	az	erdő-
telepítést,	 illetve	a	 termelés	biztonságát	
növelő	mezővédő	erdősávok,	agrár-erdé-
szeti rendszerek létesítését. Az EU-nak 
elegendő	finanszírozást	kell	biztosítania	
az	 erdőalapú	 ágazattal	 kapcsolatos	 in-
tézkedésekhez	az	ágazat	új	elvárásainak	
megfelelően,	 ideértve	 az	 erdőterületek	
fejlesztésébe,	az	erdők	életképességének	
javításába,	 a	 katasztrófák	 megelőzése	
érdekében az erdei úthálózatok karban-
tartásába, az erdészeti technológiába, az 
innovációba,	 valamint	 az	 erdészeti	 ter-
mékek feldolgozásába és felhasználásá-
ba	történő	beruházásokat.
Az Európai Parlament egy olyan új, füg-
getlen	és	önálló	uniós	erdőgazdálkodási	
stratégia kidolgozására szólít fel, amely a 
fenntartható	 erdőgazdálkodás	 holiszti-
kus	megközelítésére	épül	és	figyelembe	
veszi	az	erdőalapú	értéklánc	valameny-
nyi gazdasági, társadalmi és környezeti 
szempontját. Az összehangolt, kiegyen-
súlyozott	és	koherens	uniós	erdőgazdál-
kodási	stratégia	tehát	biztosítja	az	erdők	
többfunkciós és többdimenziós szerepé-
nek	folytonosságát	–	tette	hozzá	a	helyet-
tes államtitkár.
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Uniós szakértők szerint az EU-nak ambiciózus, független és önálló 
2020 utáni erdészeti stratégiára van szüksége, melyben a fenntartható 
erdőgazdálkodás központi szerepet játszik. Így biztosítható ugyanis az 
egyenlő hangsúly megteremtése az erdők által biztosított társadalmi, 
környezeti és gazdasági előnyök vonatkozásában. Az unió ugyan nem 
rendelkezik közös erdészeti politikával, ez elsősorban nemzeti kompe-
tencia, azonban mégis szükség van az erdőgazdálkodást érintő uniós 
politikák közötti összhang megteremtésére. Az Erdészeti Stratégia így 
egyfajta hídként szolgál a nemzeti és uniós politikák között a témában.
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Írta: Tóth	László	Levente

––A	Mezőgazdasági	Parcella	Azono-
sító Rendszer (MePAR) az uniós jogsza-
bályok	alapján	a	2004-es	támogatási	év-
től	biztosítja	a	földterülethez	kapcsolódó	
támogatások	alapját	képező	mezőgaz-
dasági	parcellák	helyének	egyértelmű	
azonosítását,	s	adataival	segíti	területük	
egyszerű	és	pontos	megadását.	A	támo-
gatási	kérelemhez	szükséges,	illetve	azt	
segítő	adatok	térinformatikai	rendszer-
ben állnak rendelkezésre, térképhelyes 
légifelvétel-háttérrel	megjelenítve.	
Mit	lehet	tudni	erről	a	rendszerről?

–– Légrády Gábor: Érdemes az-
zal	kezdeni,	hogy	2004-től,	amióta	az	
Európai	Unió	tagjai	vagyunk,	a	terü-
letalapú támogatások kérelmezésének 
és	ellenőrzésének	ez	a	rendszer	adja	

az	alapját.	A	MePAR	üzemeltetésével	
kapcsolatos	feladatok,	valamint	a	távér-
zékeléses	támogatás-ellenőrzés	feladatai	
újra az Agrárminisztérium hatáskörébe 
kerültek,	a	tárca	háttérintézményeként	
működő	Nemzeti	Földügyi	Központhoz	
(NFK). Így gördülékenyebb például az 
agrártámogatási	előlegek	kifizetéséhez	
nélkülözhetetlen	távellenőrzési	felada-
tok	határidőben	történő	ellátása	is.	Az	
említett	feladatok	korábban	a	Földmé-
rési	és	Távérzékelési	Intézetnél	(FÖMI)	
voltak,	majd	miután	az	intézet	2017.	
január	1-ével	jogutódlással,	Budapest	
Főváros	Kormányhivatalába	(BFKH)	
történő	beolvadással	megszűnt,	felada-
tait	a	BFKH	Földmérési,	Távérzékelési	
és	Földhivatali	Főosztálya	látta	el.	Majd	

2019	tavaszán	a	főosztály	egyes	osztá-
lyai átkerültek a Lechner Tudásközpont 
Nonprofit	Kft.-be	(LTK),	míg	a	MePAR	
üzemeltetését	és	a	távérzékeléses	támo-
gatás	ellenőrzést	megvalósító	osztályok	
a	kormányhivatalban	maradtak.	A	
szóban forgó feladatok innen kerültek 
át	tavaly	október	15-én	az	NFK-hoz.	Ez	
a	szervezet	ellátja	jogelődje,	a	Nemzeti	
Földalapkezelő	Szervezet	(NFA)	korábbi	
feladatait is, de 2019. július 1-ei alapítása 
óta	tevékenysége	és	létszáma	is	jelentő-
sen	kibővült,	többek	között	a	kormány-
hivatalból	érkezett	egykori	FÖMI-s	
kollégákkal. Több térinformatikai 
vonatkozású	feladatot	is	végez	az	NFK,	
amelynek	kilenc	főosztálya	van,	ezek	
közül	négynek	a	tevékenysége	térinfor-

Térinformatikai	munkát	is	végez	a	
Nemzeti Földügyi Központ
Az	agrártámogatások	kifizetésének	előkészítő	tevékenysége	is	átkerült	a	Nemzeti	Földügyi	Központ-
hoz,	az	Agrárminisztérium	háttérintézményéhez	–	derül	ki	a	Légrády	Gáborral,	a	szervezet	Gazdasági	
és	Vidékfejlesztési	elnökhelyettesével	és	Szekeres	Ádámmal,	az	intézmény	Agrár-vidékfejlesztési	Térké-
pészeti	Főosztályának	vezetőjével	készült	páros	interjúból.

Vidék 
Magazin
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matikai	vonatkozású.	Ezek	az	Agrár-
vidékfejlesztési	Térképészeti	Főosztály,	
a	Birtokrendezési	Főosztály,	az	Erdé-
szeti	Főosztály	és	az	Öntözésfejlesztési	
Főosztály,	de	a	Helyszínelési	és	Területi	
Agrárkapcsolati	Főosztály	is	használ	
térinformatikai alkalmazásokat.

–– Szekeres Ádám:	Az	említett	térin-
formatikai	vonatkozású	feladatok	közül	
a legfontosabb a MePAR üzemeltetése 
és	fejlesztése,	továbbá	a	távérzékeléses	
támogatás-ellenőrzés.	Utóbbi	feladat	
keretében	a	támogatási	igénnyel	érintett	
parcellákat	vizsgáljuk	az	adott	évre	vo-
natkozóan annak kapcsán, hogy a kére-
lemben megjelölt parcella hasznosítása, 
elhelyezkedése	és	kiterjedése	a	valóság-
nak	megfelelő-e,	az	igényelt	támogatás	
ezen	vizsgálat	eredménye	alapján	kerül	
elbírálásra. Ez azért szükséges, hogy a 
gazdálkodóknak úgy lehessen támoga-
tási	előleget,	illetve	támogatást	kifizetni,	
hogy	ez	az	Európai	Unió	előírásainak	
megfelelően	történjen,	azaz	ne	legyenek	
jogosulatlanul	kifizetett,	ezért	visz-
szakövetelhető	támogatási	összegek	
az	EU	részéről.	A	MePAR	pedig	azt	a	
„keretet”	adja,	amin	belül	a	területalapú	
támogatást	kérelmezni	és	ellenőrizni	
lehet. Az európai uniós auditok során 
nemcsak a MePAR, hanem a támoga-
tás-ellenőrzés	is	nagyon	előtérben	van,	
nagyítóval	vizsgálják,	hogy	nincse-
nek-e	hibák,	visszaélések,	illetve	van-e	
a rendszerben olyan kiskapu, amit ki 
lehet használni. Kisebb rendszerként 
átkerült	hozzánk	a	szőlőültetvények	
országos	térinformatikai	nyilvántartása	
(VinGis),	valamint	a	parlagfű	informá-
ciós rendszer (PIR) is. Miközben ezek a 
rendszerek	átkerültek	hozzánk,	a	velük	
kapcsolatos feladatok egy részét a ko-
rábbi,	FÖMI-n,	majd	BFKH	főosztályon	
belüli	munkamegosztás	alapján	végzi	
megosztva	az	LTK	és	az	NFK.	A	MePAR	
üzemeltetési és fejlesztési feladatait, 
valamint	a	távérzékeléses	támogatás-
ellenőrzési	feladatot	éves	szolgáltatási	
szerződések	keretében	végezzük	a	Ma-
gyar Államkincstárnak (Kincstár).

–– L.G.:	Az	idei	agrártámogatási	elő-
legek	kifizetéséhez	például	az	NFK-nak	
előbb	el	kellett	végeznie	a	Kincstár	által	
meghatározott	parcellák	távérzékelésen	
alapuló	ellenőrzését,	az	erről	készült	
adatokat	át	kellett	adnia	a	Kincstárnak,	
amely	a	megyei	kormányhivatalok	Ag-
rár-	és	Vidékfejlesztést	Támogató	Főosz-
tályai	által	elvégzett	helyszíni	ellenőr-
zések	eredményeivel	együtt	kiértékelte	
azokat.	Az	adott	tagország	csak	attól	a	
naptól	fogva	fizetheti	az	agrártámogatá-
si	előleget	–	legkorábban	október	15-től	
–,	miután	ezek	az	ellenőrzési	adatok	
rendelkezésre	állnak.	Ez	idén	is	időben	
megtörtént,	Nagy	István	agrárminisz-
ter	be	is	jelentette,	hogy	október	16-tól	
megindult	az	agrártámogatási	előlegek	
kifizetése,	a	gazdálkodók	által	idén	
benyújtott	egységes	kérelmekre.

–– Sz. Á.: A MePAR -ral kapcsolatos 
feladatok	lényege	az,	hogy	évenként	az	
ország területének más-más harmadá-
ról ortofotó készül, majd ez alapján a 
programszerű	felújítás	keretében	aktua-

lizálásra kerül a MePAR térkép, amelyet 
szükség	esetén	a	különböző	változásve-
zetési	eljárásokban	folyamatosan	tovább	
pontosítunk. Ezen felül az európai uni-
ós	elvárásoknak	megfelelve	már	időben	
visszafelé	is	elemezzük	a	támogatható	
terület	változását,	egyfajta	visszamenő-
leges	támogatás-ellenőrzést	is	végezve.	
Tehát	ha	van	például	egy	friss	ortofotó	
és	azon	van	egy	új	nem	támogatható	
területfolt,	így	űrfelvételeken	megnéz-
zük	„visszamenőleg”,	hogy	az	elmúlt	
két-három	évben	azzal	mi	volt	a	helyzet.	
Ugyanis	most	már	ezt	is	ellenőriznünk	
kell.	Az	általunk	végzett	távérzékeléses	
támogatás-ellenőrzés	most	még	vizuális	
interpretációval	történik,	ami	azt	jelenti,	
hogy	a	kollégáink	az	erre	fejlesztett	
szoftverrel,	űrfelvétel	és	ortofotó	alapon	
ellenőrzik,	hogy	a	gazdálkodó	által	
az egységes kérelemben digitálisan 
beadott	parcellarajzon	bejelölt	terület	
a	távérzékeléses	adataink	alapján	ott	
van-e,	akkora-e,	az	a	növény	van-e	rajta,	
ami a kérelemben szerepel. Azt is így 
állapítjuk	meg,	hogy	egy	adott	növény-
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kultúra	milyen	állapotban	van,	gyo-
mosodik-e, stb. Ha látunk problémát, 
például,	hogy	egy	adott	helyen	gond	
van	a	helyes	mezőgazdasági	és	környe-
zeti	állapot	betartásával,	ezt	jelezzük	
a	helyszíni	ellenőrzést	végzők	felé.	Az	
általunk	végzett	munka	folyamatos	
fejlesztést igényel. Az Európai Unió 
ugyanis	elvárja	a	folyamatos	fejlesztését	
ezeknek a rendszereknek, a MePAR-nak 
és	a	támogatás-ellenőrzésnek	is,	mivel	a	
képelemzéses	távérzékelési	vizsgálatok	
egyre	szélesebb	körű	alkalmazásának	
irányába akarja terelni az eljárásokat.

––Mit	 jelent	az,	hogy	az	EU	a	 távér-
zékelés	egyre	szélesebb	körű	alkalmazá-
sának irányába akarja terelni a folyama-
tokat?

–– Sz. Á.: A jelenlegi szabályozás 
szerint	minden	évben	kijelölésre	kerül	a	
kockázat-elemzés	és	véletlenszerű	min-
tavételezés	alapján	egy	minta,	amely	
a területalapú támogatások igénybe 
vételére	benyújtott	parcellák	darabszá-
mának 5 százaléka, ezen parcellák jelen-
tős	részének	távérzékeléses	ellenőrzését	
kellett	elvégeznünk.	Ehelyett	megfo-
galmazásra	kerül	egy	„full	monitor-
ing”	irány,	ami	az	Európai	Unió	Közös	
Agrárpolitikája (KAP) mostani reform-
jának	egyik	tervezett	„zászlóshajója-
ként”	tekinthető.	Ez	azt	jelenti,	hogy	az	
EU által a tagországoknak ingyenesen 
szolgáltatott	Sentinel	műholdas	űrfelvé-
telek alapján – amennyiben elfogadásra 
kerül ez a módszer –, folyamatosan 
nyomon	kell	majd	követni	az	egész	
gazdasági	évben,	valamennyi,	támoga-
tás	igénylésére	benyújtott	parcellán	a	
bekövetkező	műveleteket,	változásokat.	
Ehhez fejleszteni kell. Nagyon fontos, 
hogy	a	MePAR-ban	megjelenített	adatok	
pontosak legyenek, azaz csak olyan te-
rületeket tartalmazzon támogatható te-
rületként,	amelyeket	valóban	művelnek,	
mert	akkor	az	űrfelvételek	elemzése	
alapján	kimutatható,	hogy	hol	van	prob-
léma.	Hol	nem	művelik	a	területet,	hol	
létesült új út, csatorna, stb. Ez a rend-
szer	még	fejlesztés	alatt	van,	de	a	folya-
matos technikai újítás ezen a területen 
egyébként is szükséges. Egyre nagyobb 
pontosságot	vár	el	például	az	EU	a	

MePAR-tól:	2015-től	át	kellett	térni	
az	1:5000	méretaránynak	megfelelő	
térképi pontosságra, a korábbi 1:10 000 
méretarány	helyett.	Ez	azt	jelenti,	hogy	
nagyságrendileg száz négyzetméteres 
pontossággal kell dolgoznunk a több 
millió	hektáros	mezőgazdasági	terület	
egészének	vonatkozásában.	Sok	esetben	
a száz négyzetméteres határ alá is le 
kell mennünk, hiszen ilyen területeket 
is le kell határolnunk, ha azok nem 
támogatható kategóriába tartoznak és 
ezt számon is kéri az unió.

––Hogyan	képzelhetők	el	ezek	a	fej-
lesztések?

–– L. G.: Azzal, hogy az egykori 
FÖMI szürkeállományának egy ré-
sze újra egy Agrárminisztériumhoz 
tartozó intézményhez került, új le-
hetőségek	nyílnak	meg	a	fejlesztések	
területén,	amit	a	KAP	következő	
hétéves	költségvetési	ciklusa	meg	is	
követel	tőlünk.	Mindent	megteszünk	
annak érdekében, hogy ez a rend-

szer az EU által az informatikai és 
távellenőrzési	feladatok	tekintetében	tá-
masztott,	minden	évben	újabb	és	újabb	
kihívásoknak	meg	tudjon	felelni.	Ezek	
a	kihívások	nem	önmagukért	vannak,	
hiszen a gazdáknak egyre többet kell 
teljesíteniük azoknak a támogatások-
nak a fejében, amit kapnak, egyre több 
szabályt kell betartaniuk, már az alap 
területalapú	támogatás	igénybe	vételé-
hez	is.	Gondolok	itt	például	a	környezet-
védelmi	előírásokra,	ezek	betartásáért	
az	előző	hét	évben	különféle	jogcímeken	
még pluszban kaptak különféle támo-
gatásokat, most ezeket már az alap-
támogatáshoz	várhatóan	teljesíteniük	
kell.	Ezzel	párhuzamosan	az	ellenőr-
zési	feladatok	is	megnövekednek,	ez	
a többlet pedig már önmagában újabb 
és újabb fejlesztéseket igényel majd az 
NFK	Agrár-vidékfejlesztési	Térképé-
szeti	Főosztálya	tekintetében.	Remélhe-
tőleg	a	jövő	évben	megvalósulhatnak	
azok	a	műszaki	fejlesztések,	amelyekre	
elengedhetetlenül szükség lesz.

Vidék 
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Egyre nagyobb kormányzati támoga-
tással számolhatnak a családok – tájékoz-
tatott	Tállai	András,	a	Pénzügyminiszté-
rium	parlamenti	államtitkára,	hozzátéve,	
hogy	ez	igaz	az	adóügyi	kedvezmények-
re	 is.	Még	2011-ben	 lépett	életbe	a	csalá-
dokat támogató szja-rendszer, amelynek 
a	 legnagyobb	újítása	 az	 volt,	 hogy	min-
den	egyes	gyermeket	elismert,	vagyis	az	
adókedvezmény	 minden	 gyermek	 után	
járt	már	 2011-ben	 –	 nyomatékosította	 az	
államtitkár. 
Mint	mondta,	az	igénybe	vevők	száma	a	
tízszeresére	(106	ezerről	mintegy	egymil-
lióra)	nőtt,	és	a	családi	kedvezmény	tava-
lyi összege több mint a huszonhatszorosa 
a 2010-es 12,6 milliárd forintnak, amikor 
azon túl, hogy az egy- és kétgyermekes 
szülők	 semmilyen	 támogatást	 nem	kap-
tak az államtól, a legalább háromgyere-
kesek	 is	 jóval	 kisebb	 adókedvezményt	
kaptak. 

A családcentrikus adóügyi könnyítések 
folyamatosan	 bővülnek,	 és	 minderről	
nemcsak	 a	 jogszabályok	 szövege	 tanús-
kodik,	hanem	az	is,	hogy	évről-évre	nö-
vekszik	 a	 családoknál	 hagyott	 összeg	
nagysága – hangsúlyozta Tállai András. 
Míg 2011-ben 180 milliárd forint maradt 
az	érintetteknél,	addig	2019-ben	már	332	
milliárd forint. 
Az	államtitkár	a	korábbi	évekből	két	ked-
vező	 kormányzati	 intézkedést	 emelt	 ki,	
amelyek magyarázatot adhatnak arra, 
hogyan	is	nőtt	nyolc	év	alatt	majdnem	a	
kétszeresére	a	családoknál	hagyott	pénz-
összeg.	Még	 2014-ben	 lépett	 életbe	 az	 a	
rendelkezés,	 amely	 lehetővé	 tette,	 hogy	
a	 szülők	 a	 személyi	 jövedelemadójuk	
mellett	a	járulékaikat	is	csökkenthessék	–	
idézte	fel	Tállai	András,	hozzátéve,	hogy	
tavaly	ezen	a	 címen	összességében	 több	
mint 57 milliárd forint maradt a csalá-
doknál. 

A	 következő	 adótörténelmi	 lépés	 a	 két-
gyermekesek	 családi	 adókedvezményé-
nek	 a	 megduplázása	 volt	 –	 fogalmazott	
az	államtitkár,	hozzátéve:	a	kedvezmény-
rendszer	2016-tól	kezdődően	éppen	2019-
ben	teljesedett	ki,	amikor	is	már	havi	40	
ezer	forintot	hagyott	az	érintetteknél.	
Tállai	András	kitért	a	tavalyi	családvédel-
mi	 akcióterv	 idén	 életbe	 lépett	 elemére,	
amely	szerint	a	négy	vagy	több	gyerme-
ket	vállaló	anyáktól	 jövedelmük	után	az	
állam	már	 egyetlen	 fillér	 személyi	 jöve-
delemadót	sem	vár.	 Július	1-től	még	egy	
újabb	 elemmel	 bővült	 a	 családi	 kedvez-
mények köre, azóta ugyanis már a teljes 
egyéni	járulék	összegéből	igénybe	vehető	
a	kedvezmény.	
Az	 intézkedések	 alapján	 nem	 véletlen,	
hogy	 az	 Európai	 Unióban	 példaértékű	
modellként tartják számon a magyar csa-
ládbarát adórendszert – szögezte le az ál-
lamtitkár.

Családi
kedvezmények

2019-ben	332	milliárd	forint	volt	az	az	összeg,	ami	a	gyermekvállalás	elismert	költségeként	adókedvez-
mény	formájában	a	családoknál	maradt.	A	kormány	a	szülőknél	hagyott	összeget	2010-hez	képest	több	
mint huszonhatszorosára emelte.

Írta: Létavértesi	Boglárka
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Írta: Kovács	Tímea

Az új jogszabály célja a családi gaz-
daságok	 erősítése,	 a	 generációváltás	
támogatása	 és	 a	 termelők	 együttmű-
ködésének ösztönzése. A hazai élelmi-
szer-gazdaság	gerincét	adó	290	ezer	ős-
termelő	és	83	ezer	családi	gazdaságban	
dolgozó	termelő	2021.	január	1-től	három	
működési	 forma	 közül	 választhat,	 így	
maradhat	 őstermelő,	 alkothat	 ősterme-
lők	családi	gazdaságát	vagy	családi	me-
zőgazdasági	társaságot.
A	 kisebb	 őstermelők	 számára	 az	 adó-
mentességi	 értékhatár	 növekszik	 és	
nem	 terheli	 majd	 személyi	 jövedelem-
adó	az	éves	minimálbér	ötszörösét	kite-
vő	bevételt,	ami	az	idei	értékekkel	szá-
molva	9,7	millió	forintot	jelent.	Emellett	
az új szabályozás minden esetben a 
minimálbérhez köti az értékhatárokat, 
ezzel	biztosítva	a	kedvezmények	érték-
állóságát.	A	legkisebbeknek	az	éves	mi-
nimálbér	 feléig	 még	 adóbevallást	 sem	
kell	 készíteniük,	 ami	 ebben	 az	 évben	
966	 ezer	 forintot	 jelent	 –	 tette	 hozzá	 a	
tárcavezető.
Az	 érintettek	 kedvezményes	 adózási	
értékhatára,	 átalányadó	 választásával	
is	 magasabb	 bevételig	 lesz	 lehetséges,	

ami	 8	millió	 forint	 helyett	 az	 éves	mi-
nimálbér	 tízszeresére	 nő,	 és	 a	 2020-as	
adatok szerint eléri a 19,3 millió forin-
tot. Az adóteher csökkentését szolgálja 
az	is,	hogy	a	jövőben	az	őstermelői	be-
vétel	számításánál	nem	kell	figyelembe	
venni	 az	 e	 tevékenységgel	 összefüggő	
támogatás összegét.
Új	 lehetőség	 is,	hogy	az	őstermelői	be-
vétel	része	lehet	–	25	százalékos	mérté-
kig	–	a	mezőgazdasági	tevékenységhez	
kapcsolódó	kiegészítő	tevékenység,	pél-
dául	a	falusi	turizmus	vagy	a	mezőgaz-
dasági szolgáltatás nyújtása.
A	 miniszter	 szerint	 az	 új	 törvénynek	
köszönhetően	jöhet	létre	az	őstermelők	
családi	gazdasága,	 ami	komoly	 lehető-
ség	a	vidéki	gazdálkodói	családok	meg-
élhetésének	 és	 életszerű	működésének	
érdekében. A családi gazdálkodási for-
ma	legalább	két	hozzátartozó	mezőgaz-
dasági	 termelő	 közös	 gazdálkodására	
alapulhat.	 A	 kedvezményes	 adózást	
lehetővé	 tevő	 átalányadózást	 a	 család-
tagok	számának	és	az	éves	minimálbér	
tízszeresének	szorzatáig	tartó	bevételig	
választhatják.	 Az	 értékhatár	 azonban	
legfeljebb	a	minimálbér	negyvenszere-

se	lehet,	ami	az	idei	adatokkal	számolva	
több mint 77 millió forintot jelent.
A	 családi	 mezőgazdasági	 társasággá	
minősítés	 lehetőségét	 azoknak	 a	 vál-
lalkozásoknak dolgozták ki, akik már 
kinőtték	a	helyi	termelés	kereteit	és	or-
szágos,	 sőt	 nemzetközi	 szinten	 is	mér-
hető	 üzemmé	 fejlődtek	 –	 fogalmazott	
a	 tárcavezető.	A	 családi	mezőgazdasá-
gi	 társaságok	 fejlődését	 azzal	 segíti	 a	
jogszabály,	 hogy	 a	 társas	 vállalkozás	
tagjai	mentesülhetnek	a	személyi	 jöve-
delemadó	 alól	 a	 termőföld	 használati	
jogosultságának,	 valamint	 a	 mezőgaz-
dasági	támogatás	átengedése,	továbbá	a	
termőföld-vásárlással	kapcsolatos	jelzá-
loghitel törlesztése címén, legfeljebb 50 
millió forintig.
A jogszabály külön rendelkezéseket 
tartalmaz a méhészek számára, ami 
a	 kormány	 egyértelmű	 elköteleződé-
sét	 bizonyítja	 a	 biodiverzitás	 védelme	
mellett.	A	méhész	őstermelők	személyi	
jövedelemadó	mentessége	nem	a	mini-
málbér ötszörösét, hanem tízszeresét 
elérő	bevételig	lehetséges.	Ez	a	kedvez-
mény	 a	 2020-as	 értékeket	 figyelembe	
véve	meghaladja	a	19	millió	forintot.

Kedvező	adózási	feltételeket,	csökkenő	adminisztrációs	terheket	és	a	XXI.	századi	elvárásoknak	megfe-
lelő	működési	környezetet	biztosít	az	őstermelők	számára	az	országgyűlés	által	elfogadott	családi	gaz-
daságokról	szóló	jogszabály	–	jelentette	ki	a	parlamenti	szavazást	követően	Nagy	István	agrárminiszter.
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A	 gyűjteményben	 motiváló	 adó-
zási	 jó	 példák	 is	 vannak,	 amelyből	 az	
agroturizmust	 segítő	 példákat	 már	
korábban	 eljuttattak	 a	 Nemzeti	 Agrár-
gazdasági Kamarához (NAK), segít-
ve	 az	 őstermelők	 ,	 családi	 gazdaságok	
jogi	 változtatások	 hátterének	 tervezési	
munkálatait.
A	H2020	774208	BOND	„A	szervezetek	
és	 hálózatok	 magasabb	 szintű	 együtt-
működésének	 szervezése	 az	 európai	
mezőgazdasági	 szektorban”	 című	
projekt 12 európai ország, 16 partner-
szervezet	 közös	projektje.	A	projekt	 fő	
tevékenységei,	 hogy	 tanulmányutak,	
nemzetközi fórumok, országos tema-
tikus	 workshopok,	 regionális	 politikai	
kerekasztalok	segítségével,	jó	gyakorla-
tok	bemutatásával	tudást,	módszereket	
adjon	 át	 az	 európai	mezőgazdaság	 fej-
lődése,	 	 erősítése	 érdekében.	 A	 BOND	
projekt	példáival	is	mutatja,	hogy	a	me-
zőgazdaság	 	 lehet	 olyan	 ágazat,	 amely	

képes	 leküzdeni	 a	XXI.	 század	 kihívá-
sait az élelmezés és a gazdálkodás te-
rén.
Magyarországon	 is	 kibővül	 az	 őster-
melők	 tevékenységi	 köre	 a	 kiegészítő	
tevékenységekkel,	amelyek	között	van-
nak például a falusi és agroturisztikai 
tevékenységek	is,	mint	erről	már	a	NAK	
híreiből	 is	 értesülhettünk.	 A	 kormány	
elfogadta	azokat	a	javaslatokat	amelyek	
a gazdaságok több lábon állását segítik 
elő.	Mire	lehet	gondolni?	A	végrehajtási	
rendelet fogja meghatározni, mik tar-
tozhatnak	a	termelők	kiegészítő	jövede-
lemének körébe, de ilyen lehet például 
a	szüreti	rendezvények	szervezése,	ker-
tészeti	 praktikák	 nyílt	 nap	 szervezése	
vagy	sajtkészítő	bemutató.
Több	 országban	 kidolgozott	 stratégia	
van	 a	 helyi	 élelmiszer	 közvetlen	 fel-
használására. Olaszországban példá-
ul	 a	 helyi	 szociális	 gazdaságok	 előnyt	
élveznek	 az	 iskolai	 és	 kórházi	 köz-

étkeztetési pályázatokon, bizonyos 
termőföldek	 esetében	 elővásárlási	 és	
előbérleti	 joguk	 is	 van.	A	 termelők	 ki-
egészítő	 jövedelmét	 az	 agroturisztikai	
programok,	 valamint	 akár	 a	 szociális	
farm	 szolgáltatás	 bevétele	 is	 adhatja	
Olaszországban	 és	 Norvégiában	 is.	 Is-
kolai	oktatás	helyszíneként	vagy	fogya-
tékkal	 élők	 részére,	 vagy	a	 társadalom	
perifériájára	 kerültek	 számára	 nyújtott	
terápiás	 mezőgazdasági	 foglalkozások	
is	 ilyen	 szociális	 farm	 tevékenységnek	
minősülnek.	 Magyarországon	 a	 szo-
ciális	 farmszolgáltatók	 már	 szövetsé-
get	 és	 tanúsító	 védjegyet	 is	 kialakítot-
tak,	 de	 a	 jogszabályi	 háttér	 kialakítása	
még	 folyamatban	 van.	 Ezt	 is	 segítik	 a	
BOND eredmények, hiszen a nemzet-
közi	 együttműködési	 megállapodás	 a	
szociális gazdaság témában is érinti.                                                                                                                                          
                                    
A BOND projekt részletei és erdményei 
a	www.kisleptek.hu	oldalon	olvashatók

Összefogás	az	őstermelők	
és családi gazdaságok 

fejlesztésért és az agroturizmusért

Írta: Tóth	László	Levente

A	 Kisléptékű	 Termékelőállítók	 és	 Szolgáltatók	 Országos	
Érdekképviseletének	Egyesülete	2014	óta,	a	megalakulása	
óta	fő	támogatója	a	helyi	 termékek	előállítóinak	és	a	csa-
ládi	gazdaságoknak.		Most,	több	európai	országot	felölelő	
program keretében, a H2020 BOND projekt magyarországi 
résztvevőjeként	elkészítették	a	nemzetközi	jogi	jó	gyakor-
latok	gyűjteményét.

29

Country 
Magazine
Magazine of Hungary

Hirdetés
Advert



30

Kapják a gazdák
a	támogatási	előleget
Október	 16-tól	megindult	 az	 agrártámogatási	 előlegek	kifizetése,	 a	 gazdálkodók	 által	 idén	benyújtott	
egységes	kérelmekre	–	jelentette	be	Nagy	István	agrárminiszter.	Az	előlegekkel	és	a	részletfizetésekkel	
együtt	idén	csaknem	300	milliárd	forintot	fizetnek	ki.	

Írta: Tóth	László	Levente
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Köszönettel	 tartozunk	 a	 gazdatár-
sadalomnak azért, hogy a nehéz körül-
mények	között	is	kiválóan	helytálltak	és	
minden	nap	tették	a	dolgukat	–	mondta	
Nagy	 István.	Az	agrárminiszter	köszö-
netet	mondott	a	Magyar	Államkincstár	
munkatársainak is, hiszen a gazdák 
mindennapi	 életének	 „normális	 me-
derben”	folyásához	az	ő	munkájukra	is	
szükség	volt	 a	 támogatások,	 a	 kifizeté-
sek kapcsán.
A	miniszter	véleménye	szerint	a	magyar	
vidék	 és	 a	 mezőgazdaság	 nemcsak	 az	
agráriumban dolgozók gondja és fele-
lőssége,	mivel	a	sikerekben	és	kudarcok-
ban a társadalom minden tagja egyaránt 
osztozik. Nem hangoztathatjuk elég-
gé,	 pedig	 így	 van,	 hogy	Magyarország	
egyik	 fő	 gazdasági	 ereje	 és	 potenciálja	
az agráriumban és az élelmiszeriparban 

van.	 A	 gazdálkodók	 másrészről	 szám-
talan	kötelezettségükön	keresztül	járul-
nak hozzá egy fenntartható környezet 
és élelmiszertermelés létrehozásához, 
melynek többletköltségeit egyes támo-
gatásokon keresztül tudjuk kompenzál-
ni a számukra.
A közös agrárpolitika keretében négy 
nagy támogatási jogcímcsoporton  –  a 
közvetlen	 támogatásokon,	 a	 Vidékfej-
lesztési Program pályázatain, a nemze-
ti támogatásokon és a piaci támogatá-
sokon – keresztül a magyar agrárium 
évente	 nagyságrendileg	 átlagosan	 700	
milliárd forint támogatásban részesül, 
a	 tavalyi	 naptári	 évben	 a	 kifizetett	 tá-
mogatások értéke elérte a 793 milliárd 
forintot.
Az	 agrárminiszter	 emlékeztetett	 arra,	
hogy	Magyarország	 az	 elmúlt	 évekhez	

hasonlóan idén is az uniós jogszabályok 
adta	legkorábbi	időponttól,	azaz	október	
16-tól	 előleget	 fizet	 a	 gazdálkodóknak,	
három nagy támogatási forma eseté-
ben.	Az	 idei	évben	benyújtott	egységes	
kérelmekben	 jelzett	 támogatási	 igénye-
ik	után,	így	a	közvetlen	támogatások,	a	
Vidékfejlesztési Program egyes terület-
alapú	 támogatásai,	 valamint	 az	 egyes	
nemzeti agrártámogatások esetében is. 
Az	előleg	mértéke	a	közvetlen	 támoga-
tásoknál kérelmenként maximum 70 
százalék,	a	területalapú	vidékfejlesztési	
támogatásoknál – mint például az ag-
rár-környezetgazdálkodási intézkedés 
vagy	 az	 ökológiai	 gazdálkodásra	 való	
áttérés	 támogatása	 –	maximum	85	 szá-
zalék	lehet	–	mondta	a	tárcavezető.
A	 gazdálkodók	 idén	 is	 aktívak	 voltak,	
169	 ezer	 egységes	 kérelmet	 nyújtottak	
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be az ötmillió hektár szántóföld után 
–	 hívta	 fel	 a	 figyelmet	Nagy	 István.	 A	
gazdálkodók	 által	 idén	 benyújtott	 egy-
séges	kérelmekhez	köthetően	a	Magyar	
Államkincstáron keresztül 2020-ban ki-
fizetni	 tervezett	összeg	–	az	 előleget	 és	
az	előlegfizetés	lezárulta	után	november	
1-jét	 követően	 fizethető	 részfizetéseket	
is	beleszámítva	–	várhatóan	eléri	 a	 290	
milliárd	 forintot	 –	 emelte	 ki.	 Ebből	 a	
tervek	szerint	 több,	mint	232,5	milliárd	
forint	kapcsolódik	a	közvetlen	támoga-
tásokhoz, 37,5 milliárd forint a terület-
alapú	 vidékfejlesztési	 támogatásokhoz,	
15,5 milliárd forint pedig olyan nemzeti 
agrártámogatásokhoz, mint például az 
állattartók	 átmeneti	 nemzeti	 támogatá-
sa, ötmilliárd forintot pedig már ki is 
fizettek	az	uniós	krízistartalékból	meg-
maradt forrásokból.
Az	előlegfizetés	fő	célja,	hogy	pénzügyi	
segítséget nyújtson a gazdálkodóknak 
az	 őszi	 munkák	 zavartalan	 elvégzésé-
hez,	biztosítsa	a	termelők	pénzügyi	sta-
bilitását,	 likviditását.	Kiemelt	prioritás,	
hogy	 minél	 több	 termelő	 részesülhes-
sen	 előrehozott	 kifizetésben,	 továbbá	
minden olyan jogcímen elinduljon az 
utalás, ahol a Magyar Államkincstár ad-
minisztratív	 és	 helyszíni	 ellenőrzéseit	
követően	arra	lehetőség	van.	Az	említett	

területalapú támogatásokon túl egyes 
kulcságazatokat	 célzottan	 segítő,	 ter-
meléshez	 kötött	 támogatások	 kifizetése	
is	 megkezdődik,	 mint	 például	 a	 tejelő	
tehenek	vagy	éppen	az	anyajuhok	után	
–	tette	hozzá	Nagy	István.
Az agrárminiszter bízik benne, hogy az 
agráriumot	 érintő	 támogatások	 mind-
inkább	 kiszámíthatóvá	 és	 tervezhetővé	
teszik	 a	 gazdák	 jövőjét.	 Rajtuk	 múlik	
hazánk	mezőgazdaságának	sorsa,	ezért	
minden olyan eszközzel segítik a boldo-
gulásukat. Az Agrárminisztériumban 
jól	 tudják	 –	 fogalmazott	 a	miniszter	 –,	
hogy	 ezek	 a	 dolgos	 kezek	 ott	 vannak	
minden egyes sikeresen lezárt pályázat 
és	 pozitív	 statisztikai	 kimutatás	 mö-
gött.	 Ezért	 valóban	 köszönet	 jár	 nekik,	
a szaktárcánál azon dolgoznak, hogy a 
munkájukat	 megkönnyítsék,	 az	 előleg-
fizetés	keretein	belül	 is	–	hangsúlyozta	
Nagy	István.
Mészáros József, a Magyar Államkincs-
tár	 elnöke	 arra	 hívta	 fel	 a	 figyelmet,	
hogy a kincstár az Agrárminisztérium 
irányításával	megvalósítja	azt,	ami	a	fel-
adata,	már	az	előleg	kifizetés	első	nap-
ján, október 16-án 26 milliárd forintot 
utaltak.	Az	előleg	kifizetéseket	a	kisebb	
ügyfelekkel kezdték, folyamatosan ha-
ladnak a nagyobb gazdálkodók felé. Az 

elnök kitért arra, hogy ebben a munká-
ban a kincstár az Agrárminisztérium 
partnere, a gazdálkodók felé pedig egy 
„szolgáltató	intézmény”.
Mi igyekszünk a gazdák életét meg-
könnyíteni	2016-ban	megkezdődött	egy	
előzetes	 elbírálási	 rendszer	 a	 gazdák	
számára	még	a	nyári	 időszakban,	hogy	
mindenki pontosan tudja azt, milyen 
kérelem alapján milyen összegre szá-
míthat,	illetve	ha	esetleg	korrigálni	kell	
a kérelmét, azt meg tudja tenni – mond-
ta Mészáros József. Kiemelte: jelenleg 
7800	 levelet	 küldtek	 ki	 a	 gazdálkodók-
nak az egységes kérelmekkel kapcsola-
tosan	 pontosításért.	 Jellemzően	 olyan	
problémák	vannak,	hogy	nem	pontosan	
lehatárolt az a föld, amelyre a támogatá-
si	igényt	benyújtották.
Éppen ezért azt kérte a kincstár elnö-
ke,	 hogy	 a	 megszólított	 gazdák	 minél	
gyorsabban	 válaszoljanak	 ezekre	 a	
megkeresésekre,	a	mihamarabbi	kifize-
tés érdekében. Azt is kérte a gazdáktól, 
hogy a kérelmeket elektronikusan adják 
be, mert így gyorsabb a feldolgozás, és 
a gazdák is gyorsabban jutnak a pén-
zükhöz.	A	kormányhivatalok,	a	Magyar	
Államkincstár teljes mértékben a gaz-
dák	rendelkezésére	áll	–	fogalmazott	az	
elnök.
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A 2,5 milliárd forint keretösszeggel 
megjelent	 pályázatra	 –	 Mezőgazdasági	
kisüzemek	 támogatása	 felhívás	 kereté-
ben	 –	 támogatási	 kérelmet	 őstermelők,	
mikrovállalkozásnak	és	mezőgazdasági	
termelőnek	 minősülő	 egyéni	 vállalko-
zók	vagy	 szociális	 szövetkezetek	nyújt-
hatnak	 be.	 Amenyiben	 életvitelszerű	
tartózkodási	helyük,	 illetve	 székhelyük	
a	kérelem	benyújtása	előtti	12	hónapban	
vidéki	térségekben	(10	ezer	fő	alatti	tele-
pülések,	tanyás	térségekben	a	10	ezer	fő	
feletti	települések	külterületei	is)	volt.
A	 támogatás	 kérhető	 eszközvásárlásra,	
gépbeszerzésre,	 ültevény-telepítésre,	 ál-
latvásárlás	 vagy	 kézműves	 élelmiszer-
előállító	 tevékenységhez	 üzemfejlesz-
tésre.	A	projektek	megvalósítására	csak	
vidéki	 térségekben	 van	 lehetőség,	 de	 a	
megvalósítási	 hely	 eltérhet	 a	 székhely-
től,	ám	nem	lehet	vidéki	térségen	kívül.
A	támogatást	 igénylőnek	 igazolnia	kell,	
hogy	a	kérelem	benyújtása	előtti	teljes	le-
zárt	üzleti	évben	legalább	3000	euró	STÉ	
(Standard Termelési Érték), de legfeljebb 

6000	euró	STÉ	értékű	termelési	potenci-
állal	 (üzemmérettel)	 kizárólagosan	 ren-
delkezett,	 vagy	 ezzel	 megegyező	 nettó	
árbevételt	 ért	 el	 mezőgazdasági	 terme-
lésből	vagy	abból	és	termékfeldolgozás-
ból.	Néhány	 példával	 illusztrálva,	 3000	
eurónyi	STÉ	a	gyakorlatban	hozzávetőle-
gesen	2	hektár	gyümölcsültetvényt,	1000	
négyzetméteren zajló szamócatermesz-
tést	vagy	mintegy	50	kecske	tartását	 je-
lenti. Az STÉ számításához használható 
kalkulátor	 az	 alábbi	 linken	 érhető	 el:	
http://www.nak.hu/ste-kalkulator
A	 támogatást	 igénylőnek	 vállalnia	 kell,	
hogy	 négy	 éven	 belül	 a	 mezőgazdasá-
gi	 termelő	 tevékenységből	 származó	
üzemmérete meghaladja a 6000 euró 
STÉ	nagyságot,	vagy	az	 ilyen	 termelés-
ből	és	feldolgozásból	származó	értékesí-
tés	nettó	árbevétele	a	6000	eurót.
A	támogatás	15	ezer	eurónak	megfelelő	
forintösszegű,	5	évre	nyújtott	egyössze-
gű	átalány-támogatás,	amelyet	két	rész-
letben folyósítanak. A kérelem egyben 
kifizetési	 kérelemnek	 is	minősül,	 így	 a	

Támogatói	 Okirat	 után	 a	 kifizető	 ügy-
nökség automatikusan utalja a támoga-
tási összeg 75 százalékát. A fennmaradó 
25	 százalékot	 pedig	 az	 üzleti	 tervben	
vállalt	 kötelezettségek	 teljesítése	 esetén	
benyújtott	kifizetési	kérelemkor.
A	kötelező,	a	kérelmezőnek	 térítésmen-
tes	képzésen	való	részvételt	a	záró	kifi-
zetési kérelem benyújtásáig teljesíteni 
kell.	 Előnyben	 részesülnek	 például	 a	
magasabb	élőmunka	igényű	termékszer-
kezet	 kialakítását	 célzó,	 vagy	 valamely	
elmaradottabb,	 hátrányos	 helyzetű	 tér-
ségben	megvalósuló	projektek.
A támogatási kérelmek benyújtására 
2020.	 november	 6-ától	 szakaszosan	 –	
azaz összesen hét, kéthetes benyújtási 
időszakban	 –	 előreláthatólag	 2021.	 dec-
ember	 17-ig	 lesz	 lehetőség.	 Sőt,	 előre-
láthatóan	 a	 2021.	 évben	 is.	 A	 pályázati	
felhívás	a	www.palyazat.gov.hu	oldalon	
érhető	 el.	 Kérelmet	 ügyfél-azonosítóval	
rendelkező	 támogatást	 igénylő	nyújthat	
be	 a	Magyar	Államkincstár	www.mvh.
gov.hu	elektronikus	felületén.

Az	Agrárminisztérium	a	 legkisebb	mezőgazdasági	 termelők	számára	–	 tevékenységük	támogatása	és	
lehetőségeik	bővítése	érdekében	–	a	Vidékfejlesztési	Program	keretében	15	ezer	eurónak	megfelelő	fo-
rintösszegű,	5	évre	nyújtott,	egyösszegű	átalány-támogatást	biztosít	termelő	tevékenységük	fejlesztésére.

Írta: Nagy Katalin

Pályázat a legkisebb gazdálkodóknak
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A Nemzeti Agrárgazdasági Kamara 
(NAK)	mintegy	két	éve	kezdett	egyezte-
téseket	az	érintett	szervezetekkel,	kuta-
tóintézetekkel,	segítve	a	szükséges	üze-
mi	 kísérleteket,	 ennek	 is	 köszönhető	 a	
szabályozás	kedvező	változása	–	hívták	
fel	a	figyelmet	a	kamaránál.
Mint	kifejtették,	a	nitrogénhiánnyal	járó	
úgynevezett	 pentozánhatás	 kivédésé-
ben segíti a gazdálkodókat a napokban 
megjelent	 48/2020.	 (X.	 7.)	 AM	 rendelet,	
mely	az	59/2008.	(IV.	29.),	a	vizek	mező-
gazdasági	 eredetű	 nitrátszennyezéssel	
szembeni	 védelméhez	 szükséges	 cse-
lekvési	 program	 részletes	 szabályairól,	
valamint	az	adatszolgáltatás	és	nyilván-
tartás	 rendjéről	 szóló	 FVM	 rendeletet	
módosította.	 A	 rendeletmódosítás	 sze-
rint	–	a	pentozánhatás	kivédésére	–	most	
már	minden	termőhelyen	kiadagolható	a	
vetéstől	függetlenül	100	kg	szárazanyag-
hoz	további	0,8	kg	nitrogén	hatóanyag.
A módosítás egy a gazdálkodóknak 
régóta	 nagy	 problémát	 okozó,	 merev	
szabályozáson	 enyhített.	 A	 jogszabály-

változtatás	 szükségességét	 számos	gaz-
dálkodó,	vállalkozás	jelezte	a	NAK	felé.	
Lapunk információi szerint a trágyaki-
juttatás	 tilalmi	 idejének	 felülvizsgálatát	
kérték a nitrátérzékeny    területeken, 
illetve	 a	 nitrátérzékeny	 területekre	 vo-
natkozó  nitrogénhatóanyag-határér-
ték	 	 felülvizsgálatát,	 a	 	 szervestrágya	
beltartalmi  értékeinek aktualizálását. A 
kamara	 ezért	 is	 kezdett	 egyeztetéseket	
erről	az	érintett	szervezetekkel.	A	szak-
minisztérium is érzékelte a problémát és 
támogatta	annak	megoldását.	Első	lépés-
ként	 a	 módosítással	 érintett	 probléma-
kört sikerült uniós szinten egyeztetni, 
mely	ellen	nem	érkezett	kifogás.
További	 módosításokhoz	 kutatási	 ered-
mények	 szükségesek,	 a	 vizsgálatokat	 a	
szakminisztérium koordinálja. Ezek kö-
zül	 az	 üzemi	 szintű	 kísérletek	 beállítá-
sában	a	kamara	szakértői	 is	koordináló	
tevékenységet	 folytattak	 a	 köztestület	
tagjai körében.
A nitrogén létfontosságú tápanyag, 
nagy koncentrációban azonban környe-

zetünkre és egészségünkre egyaránt 
káros. Ezért a gazdálkodóknak meg kell 
óvniuk	 a	 talajt,	 valamint	 a	 felszíni	 és	
felszín	 alatti	 vizeket	 a	 mezőgazdasági	
eredetű	nitrátszennyezéstől.	A	nitrát	túl-
terhelés	 hatásait	 felismerve	 az	 Európai	
Unió Tanácsa a szennyezések elkerülése 
érdekében létrehozta a minden tagál-
lamra	kiterjedő	Nitrát	Irányelvet	(91/676/
EK). Ennek betartása Magyarország szá-
mára	is	kötelező,	ezért	hazánkban	meg-
alkották	 a	 Helyes	Mezőgazdasági	 Gya-
korlat	 követelményrendszerét,	 amelyet	
a nitrátérzékeny területeken kell teljesí-
teni. Nitrátérzékeny területen a helyes 
mezőgazdasági	 gyakorlat	 (HMGY)	 sza-
bályainak	betartását	ellenőrzi	a	hatóság.	
A	HMGY	előírásai	kiterjednek	a	szerves	
trágyával	kijuttatható	nitrogén	(N)	ható-
anyag mennyiségi korlátozásának betar-
tására,	továbbá	a	lejtős	területen,	felszíni	
vizek	 környezetében	 történő	 trágyázás	
feltételeire.

Vidék 
Magazin

Az ország magazinja

Több nitrogénnek örülhet a talaj
A	gazdálkodók	hatékony	munkavégzése	elől	gördít	el	akadályt	a	nitrátrendelet	közelmúltban	megjelent	
módosítása a Nemzeti Agrárgazdasági Kamara szerint.

Írta: Fazekas Hunor
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–– A 3. sz. melléklet C) pontjában 
szereplő,	szárbontásra	adható	8	kg/t	
N mennyiség a 3. sz. melléklet A) 
pontjában (ez ugyanis csak a tenyész-
időszakra	vonatkozik)	maximalizált	
értékeken	belül	vagy	azon	felül	adható?

––Nagytömegű	kukoricaszár,	napra-
forgószár	és	tarlómaradványok	időbeni	
lebontásához és a talaj biológiai feltáró 
folyamatainak	elősegítéséhez	minden	
termőhelyi	kategória	esetében	további	
0,8	kg	N	hatóanyag	juttatható	ki	hektá-
ronként, a maximális értéken felül.  

–– A szárbontásra kiadható N meny-
nyiség	is	csak	október	31-ig	juttatható	ki?

––A	trágyakijuttatásra	vonatkozó	
tilalmi	időszak	október	31-től	február	
15-ig	(őszi	kalászosok	esetében	február	
1-ig) tart, ezért a szárbontás érdekében 
N hatóanyagot is csak október 31-ig 
lehet	kijuttatni.	

–– A 4§ (2) és a 6§ (9) pontok sze-
rint	ősszel	csak	akkor	lehet	kijuttatni	
N-műtrágyát,	ha	azt	15	napon	belül	
vetés	követi.	Ez	azt	jelenti,	hogy	ősszel	
még	nagy	tömegű	szármaradvány	
bedolgozása	esetén	sem	juttatható	ki	
szárbontásra	N-műtrágya,	ha	azt	ősszel	
nem	követi	vetés?	Vagyis	kukorica	

vagy	napraforgó	elővetemény	után	
termesztett	kukorica,	napraforgó,	
borsó,	mák,	szója,	stb.,	illetve	önma-
ga	után	termesztett	kukorica	esetén	
nem adható ki szárbontásra N?

––Ha	ősszel	nem	kerül	sor	újabb	
kultúra	vetésére,	akkor	könnyen	oldódó	
N tartalmú trágya szárbontás céljából 
sem	juttatható	ki	a	területre.	

–– Tavasszal	szárbontásra,	tava-
sziak	vetése	előtt	akár	több	hónap-
pal	is	kijuttatható	N-műtrágya?

––A	tavaszi	növénykultúrák	vetése	
előtt	a	tilalmi	időszak	vége,	azaz	február	
15.	után	van	lehetőség	trágya	kijutta-
tására, melynek célját és idejét a gazda 
egyéni döntése alapján hozhatja meg. 

–– A 6§ (9) pontjában a könnyen 
oldódó	nitrogén	műtrágya	gyakorlatilag	
ammónia	és	nitrát	tartalmú	műtrágya-
ként	van	definiálva.	Érhető	ez	úgy,	hogy	
az	ebben	a	pontban	szereplő	korlátozás	
nem	vonatkozik	a	nem	ammónium-nit-
rát	tartalmú	karbamidra,	mivel	az	egy	
természetesen	lassan	ható	műtrágya?

––A	lassan	ható	műtrágyákra	nem	
vonatkozik	a	korlátozás,	így	a	karba-
midra sem. 

––Az	inhibitoros	műtrágyákra	(és	
itt	külön-külön	is	értem	az	ureáz	és	a	
nitrifikációs	inhibitorral	készülteket)	
ugyanazok	az	előírások	vonatkoznak,	
mint	a	nem	inhibitoros	műtrágyákra?

––Az	inhibitoros	műtrágyákkal	
kapcsolatosan külön nem rendelkezik 
a	jogszabály,	ebből	adódóan	ugyanaz	
vonatkozik	rájuk,	mint	a	nem	inhibito-
ros	műtrágyákra.

–– Istállótrágya	kijuttatása	esetén	
kizárólag	az	1.	sz.	mellékletben	szereplő	
beltartalmi értékekkel lehet számolni, 
vagy	van	arra	lehetőség,	hogy	akk-
reditált	laborban	történt	bevizsgá-
lás	után	a	kapott	NPK-tartalomnak	
megfelelően	határozza	meg	valaki	
az istállótrágya dózisát, természe-
tesen	betartva	a	N-dózis	korlátot?

––A	kijuttatáshoz	szükséges	szer-
ves	trágya	mennyiségét	nem	csak	az	1.	
számú	mellékletben	megadott	értékek	
alapján tudjuk elfogadni, amennyiben 
az ügyfél rendelkezik akkreditált labor-
ban	történt	bevizsgálás	eredményével	
az	adott	évre	vonatkozóan,	akkor	annak	
az	értékeivel	is	számolhat.	Az	1.	számú	
mellékletben	megadott	értékeket	akkor	
lehet alkalmazni, ha az ügyfélnek nin-
csen	saját	vizsgálati	eredménye.

Mit	hoz	a	módosított	
nitrátrendelet?

A	módosított	nitrátrendelet	kapcsán	Bognár	Lajos	országos	
főállatorvos	válaszolt	a	Vidék	Magazin	által	feltett	feltett	kér-
désekre.

Írta: Nagy Katalin
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Az öt legnagyobb magyarországi 
keveréktakarmány-gyártó	 vállalkozás	
az	előállított	keveréktakarmányok	meny-
nyiségének 31,3 százalékát adta, azzal 
az 1 millió 183 ezer tonna táppal, amit a 
múlt	évben	gyártottak	–	derül	ki	a	NAIK	
Agrárgazdasági Kutatóintézet (AKI) ada-
taiból.	A	„top	5”	cég	részesedése	a	teljes	
termelésből	2018-ban	31,2	százalék,	2017-
ben	30,9	százalék	volt,	tehát	–		ha	lassan	
is, de – egyre nagyobb szeletet hasítanak 
ki a tortából.
Ez	 azért	 is	 figyelemre	 érdemes	 iparági	
szakértők	 szerint,	 mert	 a	 hazai	 állatál-
lomány	 jelentős	 növekedésével	 jó	 ideje	
nem számolhatnak a takarmányosok, az 
állatbetegségek még csökken is ezek lét-
száma.	Bővülésre	tehát	belföldön	csak	a	
piaci	 térnyerés,	 azaz	új	partnerek	bevo-
nása	 révén	 van	 lehetőségük.	 Persze,	 ha	
egyáltalán	 akarnak	 bővülni,	 mert	 egy	
stabil	piaci	szereplő	számára	ilyen	hely-
zetben lehet, hogy éppen fontosabb meg-
tartani a megbízható partnerállományát 

(és piaci arányát), mint a belföldi eladá-
sait	kockázatos	szerződésekkel	növelni.
Ennek tükrében érdekes az üzemegysé-
gekre	(telephelyre)	vetített	adat	is,	az	így	
előállított	keveréktakarmányok	mennyi-
ségének 18,4 százalékát adta – ez meny-
nyiségben	694,7	ezer	tonnát	jelentett	–	az	
öt legnagyobb takarmánygyártó terme-
lőüzem	 2019-ben.	 A	 Magyarországon	
gyártott,	összesen	3	millió	779	ezer	tonna	
haszonállat-keveréktakarmány	 54,2	 szá-
zalékát, 2 millió 47 ezer tonnát az Észak-
Alföldön	 és	 a	 Dél-Alföldön	 gyártották	
2019-ben. A teljes takarmánygyártás 16 
százalékát Hajdú-Bihar megyében állí-
tották	elő,	 ezt	követi	Csongrád	10,	majd	
Bács-Kiskun megye 8,7 százalékkal. A 
NAIK AKI felmérése szerint a legtöbb 
(aktív)	 takarmánykeverő	 üzemegység	 –	
megyénként 27 telep – Bács-Kiskun és 
Győr-Moson-Sopron	 megyében	 találha-
tó,	 míg	 a	 legkevesebb	 takarmánykeve-
réssel foglalkozó üzem Nógrád és Vesz-
prém	megyében	volt.

A	gyártott	keveréktakarmány	50,6	száza-
lékát,	1	millió	913	ezer	tonnát	a	baromfi-
takarmányok	adták	a	múlt	évben.	A	ser-
téstakarmányok mennyisége 1 millió 342 
ezer	 tonna	volt,	 ami	35,5	 százalékot	 tett	
ki	a	teljes	tavalyi	termelésből,	míg	a	szar-
vasmarha-takarmányok	 10,1	 százalékos	
aránya	380,4	ezer	 tonna	volument	 jelen-
tett.	Az	egyéb	kérődzők	takarmányai	az	
összes termelés mindössze 1,1 százalékát 
adták.	A	haltáp	és	az	egyéb	(ló,	nyúl,	vad	
stb.)	tápok	együttes	mennyiségének	ará-
nya	pedig	2,7	százalékot	tett	ki,	101,1	ezer	
tonnával.
A	 haszonállatok	 számára	 előállított	 ke-
veréktakarmányokhoz	 összesen	 2	 mil-
lió 315 ezer tonna gabonafélét, 568 ezer 
tonna	 fehérjenövényt	 és	 származékait,	
illetve	 303,5	 ezer	 tonna	 olajmagvat	 és	
származékát használtak fel a gyártók. 
A feldolgozóipari melléktermékek közül 
a DDGS 65,4 ezer tonna mennyiségben 
került	 a	 takarmánykeverékekbe.	 Ma-
lomipari	 melléktermékekből	 142,5	 ezer	

A	hazai	keverőüzemek	csaknem	annyi	takarmányt	állítottak	elő	tavaly,	mint	az	előző	évben.	Jelenleg	úgy	
látszik, nem lesz fennakadás az állatok ellátásában – mondta	Kulik	Zoltán,	a	Vitafort	Zrt.	vezérigazgatója.

Írta: Tóth	László	Levente

Folytatódik a koncentráció
a takarmányiparban
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tonnát,	 söripari,	 illetve	 cukoripari	 mel-
léktermékekből	31,2,	illetve	26,2	ezer	ton-
nát használtak fel. Zsírokból, olajokból 
49,2 ezer tonnát, koncentrált fehérjehor-
dozókból 8,5 ezer tonnát használtak fel, 
az	ásványi	eredetű	anyagok	mennyisége	
97,7	ezer	tonna	volt,	míg	a	takarmányok	
táplálóértékét	 növelő	 és	 az	 állatok	 bio-
lógiai hatékonyságát fokozó takarmány 
kiegészítőkből	(premixek,	enzimek,	szer-
ves	savak	és	egyéb	kiegészítők)	98,3	ezer	
tonnát	kevertek	be	az	összes	tápmennyi-
ségbe az üzemek.
A	 2020-as	már	 egy	 kihívásokkal	 teli	 év	
– mondta Kulik Zoltán, az egyik legna-
gyobb magyarországi takarmánygyártó 
cég,	 a	 dabasi	 Vitafort	 Első	 Takarmány-
gyártó	 és	 Forgalmazó	 Zrt.	 vezérigazga-
tója.	 Mint	 fogalmazott,	 szomorúsággal	
telve	 és	 elszorult	 szívvel	 hallgatjuk,	 ol-
vassuk	 a	 híreket	 és	 nem	 tudjuk	mi	 vár	
még	ránk	a	közeljövőben.	A	koronavírus	
járvány	 rányomta,	 rányomja	 bélyegét	
napjainkra	és	az	egész	évre.
Mint	 kifejtette,	 a	 mezőgazdaságot	 és	
azon	belül	az	állattenyésztést	is	az	idei	év	
eseményei	további	nehézségek	elé	állítot-
ták, és ahogy látjuk a fejleményeket, ez 
a	 közeljövőben	 sem	 lesz	másképp.	Még	
felsorolni is sok. 
A	tavaszi	pandémiás	korlátozások	beve-
zetésével	az	import	alapanyagok	beszer-
zése	 nehézségekbe	ütközött,	 továbbá	 az	
árak	kiszámíthatatlanná	váltak.	A	hazai	
takarmányipar	 szereplői	 nehézségekkel	
küzdöttek,	de	a	gazdasági	stabilitásuk	és	
szakmai	hátterük	segítségével	átvészelte	
az	állattenyésztés	e	krízis	 időszakot.	Az	
ősszel	bevezetett	korlátozások	már	felké-
szülten érték a takarmányos cégeket és 
jelenleg az látszik, hogy nem lesz fenn-
akadás a takarmánygyártásban és az 
állatok ellátásában – hangsúlyozta Kulik 
Zoltán.
A	vezérigazgató	emlékeztetett	arra,	hogy	
tavasz	 során	 megjelent	 Bács-Kiskun,	
Csongrád-Csanád és Békés megyében a 
madárinfluenza.	Sok	telep	állományát	fel	
kellett	számolni		a	fertőzés	tovább	terje-
désének megakadályozása érdekében. 
Sikerrel	 vette	 az	 ágazat	 és	 nyárra	 felol-
dották	a	korlátozásokat.

Már	harmadik		éve	jelen	van	hazánkban	
az	afrikai	sertéspestis	(ASP)	–	tette	hozzá	
a	cégvezető.	Szerencsénkre	csak	a	vadál-
lományban	találhatóak	fertőzött	egyedek	
és nem terjedt át eddig a házi sertés állo-
mányokra.	Ez	köszönhető	a	hathatós	kor-
mányzati	 segítségnek	 és	 az	 állattartók	
szakszerű	 védekezésének.	 Szeptember-
ben sajnos megjelent Németországban is 
az	ASP.	Ennek	következtében	az	európai	
és	 a	 hazai	 piac	 is	 felborult.	 Az	 átvételi	
árak	jelentősen	estek,	az	árszint	 jelenleg	
sem	rendeződött,	sőt	tovább	romlott.
A	vezérigazgató	felhívta	a	figyelmet	arra	
is,	 hogy	 sok	 hazai	 gazdaságot	 jelentős	
veszteség	ért	az	euró/forint	árfolyamvál-
tozásának ingadozása és a forint mély-
repülése	miatt	az	év	második	felében.	A	
forint	tavasz	óta	11	százalékot	romlott.
Az	időjárás	sem	kímélte	a	szántóföldi	me-
zőgazdaság	 szereplőit.	 A	 sokéves	 átlag-
hoz	képesti	több	fokos	átlaghőmérséklet-
emelkedés	megnehezíti	 a	 fajtaválasztást	
a	vetésnél.	A	hektikus	 csapadékeloszlás	
és	a	hosszantartó	 szárazság	a	növények	
fejlődésében	is	nyomot	hagy.	
A	gabona	és	az	olajos	piac	az	ősz	folya-
mán	 jelentős	 áremelkedést	 produkált,	
aminek	 következtében	 a	 takarmány	
nyersanyagárak 10-40 százalékkal emel-
kedtek	fél	év	alatt.	A	kukorica	áremelke-
dése igazán extrém képet mutat, hiszen 
a	kilogrammonkénti	árak	60	forint	fölött	
járnak.	Mivel	a	hazai	betakaritott	meny-
nyiség meghaladta a 8 millió tonnát, így 
a	kukorica	az	idei	év	egyik	nagy	nyerte-
se. Általánosságban pedig elmondható, 

hogy	 a	 növénytermesztés	 eredményes-
ség	szempontjából	is	nagyon	pozitív	ké-
pet	mutat	–	tette	hozzá	a	cégvezető.
Mint	arra	Kulik	Zoltán	rámutatott,	az	ár-
emelkedés a fehérjehordozók területén 
a	 legkirívóbb.	 Az	 extrahált	 napraforgó	
dara kilónként ára meghaladja a 110 fo-
rintot és a szója prompt jegyzése is kilo-
grammonként	160	forint	felett	van.	Ezek	
a	 tényezők	 nagyságrendi	 áremelkedést	
jelentenek a takarmányozási költségek-
ben	és	jelentősen		drágítják	az	állati	ter-
mék	 előállítást.	 Számításaik	 szerint	 az	
alapanyag	 áremelkedés	 1	 liter	 tej	 előál-
lítását	 megközelitőleg	 10	 forinttal,	 egy	
kilogramm	 sertéshús	 előállítását	 pedig	
közel	50	forinttal	is	megemelheti.
És	 a	 legfontosabb,	 hogy	 mi	 vár	 ránk	 a	
közeljövőben	a	takarmányiparban	–	hív-
ta	 fel	 a	figyelmet	 a	vezérigazgató.	Amit	
látnak – mondta –, hogy az alapanyagok 
árai emelkednek 2020 negyedik negyed-
évében	és	2021	első	negyedévében.	
Az	őszi	vetések	megfelelőnek	tűnnek.	A	
tavaszi	import	szállítmányok	akadozásá-
tól nem kell tartani. Az euró/forint árfo-
lyama stabilizálódni fog a jelenlegi szin-
ten. Remélik, hogy a hús és tejárak felfelé 
fognak	 korrigálni	 a	 jelenlegi	 helyzetről.	
A takarmány árak emelkedni fognak a 
közeljövőben.	
Ami pedig a legfontosabb a saját és sze-
retteink	egészségét	érintően,	hogy	kifej-
lesszék	a	koronavírus	elleni	oltóanyagot		
– mondta Kulik Zoltán.
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A	pálinka	szabadságharc	több	mint	tízéves	küzdelme	magyar	győzelemmel	zárult,	így	már	jövőre	újra	
adómentes	lehet	a	pálinkafőzés	–	tájékoztatott	Tállai	András,	a	Pénzügyminisztérium	parlamenti	állam-
titkára.

Írta: Kovács	Tímea

A kormány döntése értelmében 
2021.	 január	1-jétől	az	otthoni	magánfő-
zés	és	a	bérfőzés	újra	adómentes	lehet	–	
mondta az államtitkár. A pálinkakészí-
tés	szabadsága	régi	múltra	tekint	vissza,	
a	kormány	emiatt	küzdött	az	adómentes-
ségért, annak ellenére, hogy 2016-ban a 
párlatadójegy	bevezetésével	a	lehető	leg-
enyhébb szabályokat harcolta ki.
Az	 adóhivatal	 adatai	 szerint	 még	 a	 je-
lenlegi	szabályok	mellett	 is,	amikor	700	
forintot	kell	fizetni	egy	liter	párlat	után,	
van	igény	a	házi	pálinkára.	Mintegy	27	
ezer	főzőberendezés	van	a	magyar	ház-
tartásokban, 2020. január 1-je és október 
8-a	között	69	ezer	párlatadójegyet	váltot-
tak	ki	az	otthonfőzők.
Nyáron került pont a pálinka szabadság-
harc	végére.	Az	unió	döntéshozó	szerve-
zete	 módosította	 az	 alkoholok	 ügyével	
foglalkozó	irányelvet.	A	tagállamok	így	
adómentessé	tehetik	–	évente	maximum	
50	liter	gyümölcsszeszig	–	a	párlatfőzést.	
A	kormány	úgy	döntött,	a	kedvező	sza-
bályokat	már	 2021.	 január	 1-jétől	 alkal-

mazza,	 jövőre	már	nem	 is	 lesz	 szükség	
párlatadójegyre, s az ehhez kapcsolódó 
közterhet	sem	kell	megfizetni.
A	 jövő	 évtől	 minden	 nagykorú,	 gyü-
mölcstermesztő	 magyar	 állampolgár	
háztartásonként	 évi	 86	 liter	 gyümölcs-
párlatot	 főzhet	 le	 magánfőzésben	 adó-
mentesen. Nem értékesítheti a párlatát, 
de	 azt	 családtagjai	 és	 vendégei	 elfo-
gyaszthatják. A desztillálóberendezést 
továbbra	 is	 be	 kell	 jelenteni	 az	 önkor-
mányzatnál	 és	 a	 főzés	 előtt	 bejelentést	
kell	 tenni	a	Nemzeti	Adó-	és	Vámhiva-
talnál is. Cserébe a hatóság származási 
igazolást	állít	ki,		igazolva	a	párlat	erede-
tét,	ezzel	lehet	részt	venni	pálinkaverse-
nyeken	is.	Az	otthoni	főzés	szabályai	be-
tartását	változatlanul	az	önkormányzati	
jegyzők	ellenőrzik	majd.
A	 lehullott	 gyümölcsök	 felhasználásá-
nak	évszázados	szokása	 is	 tovább	élhet	
azzal, hogy újra adómentes lehet a bér-
főzés	Magyarországon	a	korábbi	kedvez-
ményes mennyiségig – húzta alá Tállai 
András.	2020.	október	8-ig	–	a	koronaví-

rus-járvány	ellenére	–	 jelentős,	947	ezer	
hektoliterfok	 volt	 a	 bérfőzött	 pálinka	
mennyisége. Ez csaknem 1 millió 900 
ezer liter 50 százalékos párlatnak felel 
meg.	 Jelenleg	 a	magánfőzőnek	 a	 párlat	
előállítása	előtt	párlatadójegyet	kell	 igé-
nyelnie	az	adóhivataltól.	Egy	jeggyel	egy	
liter	pálinkát	lehet	otthon	főzni.	Minden	
évben	az	első	igényléskor	legalább	3500	
forintot	 kell	 befizetni,	 azaz	 legalább	 öt	
adójegyet	 kell	 venni.	 A	 bérfőzés	 jelen-
leg adóköteles, literenként nagyjából 800 
forint	 bérfőzési	 szeszadót	 kell	 lerónia	
annak,	 aki	 lehullott	 gyümölcsét	 pálin-
kaként	kívánja	hasznosítani.
A	 Pénzügyminisztérium	 őszi	 adó-ad-
minisztrációt	 csökkentő	 javaslatainak	
egyik	 fontos	 eleme	 lett	 az	 adómentes	
pálinkafőzés,	 az	 új	 szabályok	 nemcsak	
anyagi	megtakarítást,	jelentős	egyszerű-
sítést	is	hoznak	jövőre.	Az	országgyűlés	
lapzártánkkor	megszavazta	az	adómen-
tességet,	így	jövőre	Magyarországon	újra	
minden	 gyümölcstermesztőt	megillet	 a	
pálinkafőzés	szabadsága.

Adómentes	a	pálinkafőzés

Vidék 
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Az ország magazinja
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Közel	15	évnyi	sikeres	tudományos	együttműködést	követően	a	NAIK-Mezőgazdasági	Biotechnológiai	
Kutatóintézet	és	a	Soft	Flow	Kft.	stratégiai	együttműködési	megállapodást	kötött	egymással.

Írta: Létavértesi	Boglárka

A keretmegállapodás célja, hogy 
növelje	 a	 felek	 közötti	 együttműködés	
alapjául	szolgáló	tevékenységek	számát,	
intenzitását és átláthatóságát és gyor-
sabbá tegye a döntéshozatalt. A megál-
lapodás	 időszerűségét	mutatja,	hogy	az	
elmúlt	 években	 jelentősen	 felerősödtek	
az egyetemekkel és kutatóintézetekkel 
szembeni	elvárások	a	tekintetben,	hogy	
ipari	együttműködéseket	alakítsanak	ki,	
a	meglévő	kollaborációikat	hatékonyab-
bá	 tegyék.	A	 tervek	szerint	a	partnerek	
közösen keresnek hazai és nemzetkö-
zi	 pályázati	 forrásokat	 a	 kollaboratív	
tudományos	 tevékenységük	 finanszí-
rozásához, fenntartásához. A közös 
kutatómunka	a	közeljövőben	olyan	pub-
likációkat, szabadalmakat fog eredmé-
nyezni, melyek hozzájárulnak a magyar 
mezőgazdaság	 és	 ipar	 versenyképessé-
gének	növeléséhez.
Fentiek érdekében a partnerek közö-
sen jelölték ki a K+F+I fókuszterülete-
ket	 (élelmiszeripar	 és	 mezőgazdaság,	
élelmiszer-biztonság), melyeken közös 
kutatómunkát	 terveznek	 a	 jövőben.	 Az	

együttműködés	keretében	az	 ipar	 és	 az	
egyetemi partner oldalán megfogal-
mazódott	 problémák	 megválaszolására	
indulnak	közös	alap-	és	alkalmazott	ku-
tatások,	az	egyetemi	és	céges	know-how	
integrálásával,	 szükség	 esetén	 a	 Soft	
Flow	és	az	NAIK-MBK	infrastruktúrájá-
nak	bevonásával.
Szijjártó	 Péter	 külgazdasági	 és	 külügy-
miniszter	2018	februárjában	tett	bejelen-
tését	követően	a	Soft	Flow	Kft.	kutatási	
és fejlesztési központ kialakítását kezdte 
meg	Pécsett.	A	cég	számára	a	beruházás	
legfontosabb része nem az építkezés, 
hanem	 a	 több	 mint	 80,	 elsősorban	 ku-
tatás-fejlesztéssel foglalkozó, magasan 
iskolázott	 munkatárs	 Pécsre	 vonzása,	
alkalmazott	 biotechnológiai	 kiválósági	
központ megteremtése. A folyamat ré-
szeként	 szükségessé	 válhat	 új	 módsze-
rek	bevezetése,	a	partnerek	megismerte-
tése, oktatása naprakész módszerekkel.
A	 NAIK-Mezőgazdasági	 Biotechnoló-
giai Kutatóintézet (NAIK MBK), a régió 
tudásipari központjaként, kutatásra-fej-
lesztésre,	innovációra,	továbbá	oktatásra	

és az eredmények hasznosítására fóku-
szál. Az intézet feladata olyan eredmé-
nyek elérése és szolgáltatások biztosítása 
a	növény-,	állat-	és	mikrobiális	biotech-
nológia területén, melyek a fenntartható 
fejlődés,	 a	 minőség	 és	 a	 fogyasztóori-
entált élelmiszertermelés igényeinek 
figyelembe	 vételével,	 hozzájárulnak	 a	
magyar	mezőgazdaság	versenyképessé-
gének	növeléséhez.
A	 pécsi	 székhelyű	 Soft	 Flow	 Kft.	 (SF)	
a FOSS csoport (FOSS Analytical A/S) 
tagjaként a nemzetközi cégcsoport kuta-
tás-fejlesztési	 leányvállalata.	 Az	 elmúlt	
20	 év	 során	 a	 Soft	 Flow	 innovatív	 kis-
vállalkozásból	 elismert	 kutató-fejlesztő	
céggé	nőtte	ki	magát,	melynek	tevékeny-
ségei közé tartozik a biotechnológia, és a 
reagensgyártás,	 szoftver-	 és	 hardverfej-
lesztés	 is.	 Soft	Flow	Kft.	már	 több	mint	
70	főt	foglalkoztat,	melynek	több	mint	90	
százaléka diplomás és több mint ötöde 
PhD-vel	 rendelkező	kutató,	nemzetközi	
szinten	is	kiváló	szakemberek.

Együtt	az	agráriumért
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Csaknem	400	millió	forintos	uniós	támogatás	segítségével	19	halastavat	alakítottak	ki	a	Nemzeti	Agrár-
kutatási	és	Innovációs	Központ	(NAIK)	Halászati	Kutatóintézetben	(HAKI)	Szarvason.
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A beruházás kapcsán Halasi-
Kovács	Béla,	a	HAKI	igazgatója	elmond-
ta,	a	Magyar	Halgazdálkodási	Operatív	
Programból (MAHOP) elnyert 393,4 
millió forintból 2019 júliusától a Csor-
dajárás	 területén,	 17	 hektáron	 19	 tavat	
alakítottak	 ki	 tápcsatornával,	 töltő-	 és	
lecsapoló	csatornákkal	együtt.	A	projekt	
célja	 olyan	 tavi	 halnevelő	 létesítmény	
megépítése	 volt,	 amely	 infrastruktú-
ra	 hátteret	 biztosít	 az	 intézet	 génbanki	
tevékenységéhez,	 a	 termelési	 gyakor-
latban	 nem	 jellemző	 őshonos	 halfajok	
neveléséhez,	 több	 veszélyeztetett	 faj	
állományának rehabilitációjához; ez-
zel	 együtt	 a	 természetes	 vízi	 állomá-
nyok	megerősítését	szolgáló	tenyésztési	
munkához. A HAKI elnyert egy másik 
MAHOP-pályázatot is, amelynek a ki-
vitelezése	a	tervek	szerint	jövő	év	elején	
kezdődik:	egy	új	szivattyútelepet	alakí-
tanak ki a Csordajárás területén, így a 
tavak	két	 irányból	 is	elláthatók	 lesznek	

vízzel	–	hívta	fel	a	figyelmet	az	igazgató.
A	HAKI	génbanki	tevékenységéről	szól-
va	Kovács	Gyula	génbankvezető	beszélt,	
mint	 elmondta,	 a	 ponty	 élő	 génbankot	
1962-ben hozták létre, mára 13 hazai és 
3	külföldi	fajtát	tartalmaz;	a	mélyhűtött	
génbank állománya 17 hazai, 8 külföldi 
fajból	áll,	amivel	a	legnagyobb	Európá-
ban.	Az	1980-as	évek	végén	hozták	létre	
a tokfélék génbankját, 2016-ban pedig 
elkezdték	a	süllő	és	a	harcsa	populáció	
géngyűjtését.	 A	 génbanki	 tevékeny-
ség	 segítségével	 három	 ponty	 hibridet	
tenyésztettek	 már	 ki,	 amelyek	 a	 hazai	
pontytenyésztés	 jelentős	 részét	 adják,	
és a tiszai cianid szennyezés után segí-
tették	a	nyurgaponty	visszatelepítését	a	
folyóba.
Gyuricza	Csaba,	a	NAIK	főigazgatója,	a	
Szent	 István	Egyetem	rektora	kifejtette:	
nem	 csupán	 Szarvason	 ritka	 egy	 ilyen	
beruházás, hiszen országszerte hosszú 
évekig	tart,	amíg	egy	ilyen	nagyszabású	

halászati	építkezés	megvalósul.	Mindez	
azért	is	nagy	jelentőségű,	mert	valóban	
fontos	 természetvédelmi	 és	 horgászati	
célokat	valósít	meg,	ezek	hiányait	betöl-
ti,	valamint	a	magyar	halászati	kutatást	
is	megerősíti.	Szolgálja	továbbá	Szarvast	
és a helyi, de nemzetközi kutatómunkát 
is,	melyek	az	utóbbi	években	szinte	egy-
beforrtak.	A	Szent	 István	Egyetem	rek-
tora elmondta, hogy a beruházás egy-
értelműen	 a	 magyar	 halászati	 kutatás	
erősödését	 szolgálja;	 egy	 mintaprojekt,	
amely az agro- és horgászturizmushoz, 
továbbá	az	őshonos	fajok	megőrzése	ré-
vén	a	természetvédelemhez	is	kapcsoló-
dik.	A	szarvasi	 intézmények	szervezeti	
átalakítása	nem	áll	meg,	a	vízgazdálko-
dás	és	a	halászati	kutatás,	továbbá	ezen	
területek oktatása egy egységbe, egy 
szakmai	irányítás	alá	kerül	majd	–	tette	
hozzá Gyuricza Csaba.

Írta: Ungvárnémeti	Tóth	László

Csaknem 400 milliós fejlesztés 
a	szarvasi	Halászati	Kutatóintézetben
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ParlagfűSTOP	címmel	dolgozott	ki	ingyenes	e-learning	tananyagot	a	Nemzeti	Agrárkutatási	és	Innová-
ciós	Központ,	az	Agrárminisztérium	és	a	Nemzeti	Élelmiszerlánc-biztonsági	Hivatal	szakmai	támoga-
tásával.

Írta: Nagy Katalin

Digitális	tananyag	a	parlagfűről

Az online edukációs platform célja, 
hogy	megismertesse	 a	 fiatalokat	 a	 par-
lagfűvel,	 felhívja	 a	 figyelmet	 káros	 ha-
tásaira és az irtás fontosságára – mind-
ezt	 online,	 akár	 otthon	 elvégezhető	
formában. Magyarországon ugyanis sok 
ember	életét	keseríti	meg	a	parlagfű-al-
lergia,	 pedig	 rendszeres	 és	 szakszerű	
irtással megakadályozható lenne a nö-
vény	 terjedése.	 Ebből	 következik,	 hogy	
némi	odafigyeléssel	a	magas	pollenkon-
centrátumú	időszakok	elviselhetőbbé	te-
hetőek	a	parlagfű	allergiások	számára	is.
A digitális tananyag a középiskolások-
nak	 szól,	 és	 bárki	 számára	 elérhető	 in-
gyenesen	 az	 alábbi	 weboldalon:	 http://
www.parlagfu-stop.hu/.	 Az	 e-learning	
négy leckéjén a saját tempójukban ha-
ladhatnak	végig	 a	fiatalok,	 amelyekben	
animációk	és	szöveges	összefoglalók	se-
gítik az információk befogadását. Ezek-
ben	megismerhetik	a	parlagfű	általános	
jellemzőit,	 az	 allergia	 tüneteit	 és	 azt	 is	
megtudhatják, hogy mit kell tenni, ha 
valaki	parlagfűvel	fertőzött	területet	lát,	
hogyan	jelenthetik	ezt	be	egyszerűen	és	

gyorsan a hatóságoknak. Az e-learning 
rendszerben	 sikeresen	 teljesítők	 pedig	
oklevélben	részesülnek,	amelyet	–	ottho-
ni	oktatás	esetén	–	később	tanáraikkal	is	
megoszthatnak elektronikus formában.
A tananyag az Agrárminisztérium (AM) 
és a Nemzeti Élelmiszerlánc-biztonsági 
Hivatal	 (Nébih)	 szakmai	 támogatásával	
készült. A téma a középiskolás korosz-
tály számára is izgalmas, ugyanakkor 
informatív	 formában	 történő	 feldolgo-
zásához	 hatékony	 segítséget	 nyújtottak	
a Nébih szakembereinek korábbi, az 
általános	 iskolásoknak	 szóló	 Parlagfű	
kisokos	 kiadvány	 összeállítása	 során	
szerzett	tapasztalatai.	A	Nemzeti	Agrár-
kutatási	 és	 Innovációs	Központ	 (NAIK)	
digitális tananyaga, az információk mé-
lyebb,	komplexebb	keretbe	 foglalásával,	
jól	kiegészíti	a	parlagfű	gyomnövényről	
már	meglévő	ismereteket	is.
A	NAIK	célja	az	volt	a	digitális	tananyag	
kidolgozásával,	hogy	egy	modern,	XXI.	
századi	 formában	 adja	 át	 a	 parlagfűvel	
kapcsolatos tudást, az e-learning pedig 
lehetővé	 teszi	 ezt	 a	 gyors	 és	 hatékony	

tudásbővítést	 –	 mondta	 Balla	 István,	 a	
NAIK	 stratégiai	 főigazgató-helyettese.	
Jordán	 László,	 a	 Nébih	 növény-,	 talaj-	
és	 agrárkörnyezet-védelmi	 igazgatója	
pedig	arra	hívta	fel	a	figyelmet,	hogy	a	
parlagfű	elleni	védekezés	közös	 felada-
tunk.	Akár	 egy	 tő	 kihúzásával	 is	 sokat	
tehetünk embertársaink egészségéért, 
mindennapjaik megkönnyítéséért. Fel-
nőttként	 azonban	már	 rendkívül	 nehéz	
változtatni	a	 szokásainkon.	Emiatt	 tart-
ják a Nébih-nél kiemelten fontosnak a 
gyerekek	ismereteinek	bővítését,	akik	ha	
–	sokszor	észrevétlenül,	„játszva”	–	meg-
tanulnak	valamit,	az	valóban	beépül	ér-
tékrendjükbe.	A	Nébih	Parlagfű	Kisokos	
kiadványát	 több	 ezer	 általános	 iskolás-
hoz	juttatták	el	az	elmúlt	nyolc	évben.	A	
gyerekek	a	NAIK	digitális	tananyagával	
most elmélyíthetik tudásukat.
A	 ParlagfűSTOP	 e-learning	 a	 pedagó-
gusok	 számára	 is	 hasznos	 lehet,	 mivel	
információtartalma	okán	kiváló	tanítási	
segédletként szolgálhat. Az e-learning 
tananyag	 elérhetősége:	 http://www.
parlagfu-stop.hu/



Az eseményen az agrárminiszter arra 
hívta	fel	a	figyelmet,	hogy	a	Nemzetközi	Eu-
charisztikus Kongresszus alkalmából a tárca 
több	mint	1100	nemesített	rózsatövet	adomá-
nyoz több száz plébánia számára. Nagy Ist-
ván	 szerint	 lelkiekben	 is	 készülni	 kell	 a	 vi-
lágeseményre, ezért fontos, hogy a találkozó 
alkalmából	megtartott	miséken	 és	 istentisz-
teleteken elhangzó üzenetek olyan gyökere-
ket	eresszenek	a	hívőkben,	mint	a	növények	
a földben.
Nagy	 István	 kifejtette:	 a	 rózsák	 ültetésével	
szem	előtt	tartjuk,	hogy	a	teremtett	világért	
felelősséggel	 tartozunk	 a	 természetnek,	 az	
embernek pedig egységben kell élnie. A tár-
cavezető	hangsúlyozta:	az	Agrárminisztéri-

um is fontosnak tartja, hogy hozzájáruljon 
az	 eucharisztikus	 világtalálkozó	 céljaihoz,	
nemzeti	és	 lelki	 identitásunk	megerősítésé-
hez.
A	 rózsatövek	Márk	 Gergely	 nemesítő	 saját	
fajtáji. A szakember csaknem 600 fajtát ál-
lított	elő,	melyeket	 többségében	hazánk	vá-
rosairól,	 híres	 történelmi	 személyiségeiről	
nevezett	el,	a	legjelentősebb	alkotásai	pedig	
magyar	szentek	nevét	viselik.	Márk	Gergely	
rózsái	a	világtalálkozó	liturgikus	eseménye-
in,	az	oltárt	díszítve	 is	helyet	kapnak,	de	a	
szentmiséket	követő	rendezvényeken	is	be-
mutatják	majd	a	virágokat,	 így	az	egész	vi-
lág megismerheti a magyar nemzet értékeit, 
a hungarikumokat is.
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Rózsaültetéssel	készül	az	Agrárminisztérium	a	jövőre	megrendezésre	kerü-
lő	Nemzetközi	Eucharisztikus	Kongresszusra.	Több	rózsatövet	Nagy	István	
tárcavezető	és	Écsy	Gábor	plébános	közösen	ültetett	el	a	Budapesti	Magyar	
Szentek Plébánia kertjében.

Írta: Székely Sarolta
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